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XXI SP-CONGRES: ZO GAAN WE HET DOEN

BELASTINGDUMPING: NEDERLAND IN HET VIZIER VAN EUROPA

RON!
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID? 
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST 
ACTIEVE POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE 
VAN NEDERLAND!

WAKE UP VOOR 
ONDERWIJS
Het rommelt in onderwijsland. Per 
september 2015 is de studie� nanciering 
afgeschaft. Maar er speelt meer. 
Jongeren zijn het zat dat ze geen 
inspraak hebben op hun opleiding en 
dat er geld wordt verspild aan dure 
gebouwen en managers, terwijl de 
kwaliteit van het onderwijs achteruit 

holt. In 2015 werd het Maagdenhuis 
in Amsterdam bezet en ontstonden er 
in het hele land groepen jongeren die 
in actie wilden komen. Tijd om deze 
protesten te bundelen in één grote 
gezamenlijke strijd, die verder gaat dan 
de universiteiten alleen. Wake up! De 
campagne trappen we in het nieuwe 
jaar pas publiekelijk af, maar nu zijn 
we al onder de radar bezig met het 
afnemen van enquêtes. Daar kunnen 
alle afdelingen bij helpen! Wil je weten 

Woensdag 6 april kunnen we weer 
naar de stembus want 427.000 
mensen hebben de aanvraag voor een 
referendum over het associatieverdrag 
tussen de Europese Unie en Oekraïne 
ondersteund. SP-Tweede Kamerlid 
Harry van Bommel: ‘Een geweldige 
kans voor burgers om zich uit te 
spreken over de toekomst van de EU. 
De SP is tegen het associatieverdrag en 
zal volop campagne gaan voeren.’ Help 
jij ook mee?

 Zie sp.nl/ZZN 
voor het hoe en waarom

hoe? Neem dan contact op via rood@
sp.nl. Er is ook een speciale ROOD-
kaderkrant beschikbaar.

SP ZEGT NEE TEGEN 
ASSOCIATIEVERDRAG 
MET OEKRAÏNE
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Onze eenheid is 
onze kracht
We hebben op 28 november een bijzonder 
congres afgesloten. We namen afscheid van 
Jan Marijnissen, die na 27 jaar de voor-
zi� ershamer hee�  overgegeven. En we 
hebben een nieuw partijbestuur gekozen. 
Een mooi gezelschap, waarin ervaring wordt 
aangevuld met jong bloed. 

Ik ben er trots op dat we de afgelopen 
maanden in al onze afdelingen goede 
discussies hebben gevoerd. Over waar we 
naartoe moeten en hoe we dat aanpak-
ken. Iedereen hee�  kunnen meepraten, 
samen hebben we de lijnen uitgezet. En zo 
hoort een actieve democratie eruit te zien: 
discussiëren, besluiten nemen en samen de 
schouders eronder ze� en. 

Op het congres hebben we afspraken 
gemaakt en zijn belangrijke opdrachten 
neergelegd bij de hele partij. We hebben 
 serieuze ambities, we willen meer mensen 
aan ons binden, we willen de grootste 
(leden)partij worden, met meer actieve 
 leden en we willen meer afdelingen opzet-
ten. En dat is ook nodig. We willen meer dan 
ooit het gereedschap zijn voor mensen in 
hun strijd tegen onrecht en ongelijkheid en 
voor meer solidariteit. We lopen voorop in 
de kritiek op de neoliberale politiek, maar 
nooit zonder een goed doordacht alternatief 
daar tegenover te ze� en.

Samen laten we zien hoe modern socialisme 
eruitziet en samen met anderen willen wij 
de toon bepalen voor een links antwoord op 
de problemen van deze tijd. Dat is waar we 
voor staan, dat is de opdracht die we na dit 
congres eensgezind aangaan. Onze eenheid 
is onze kracht. Wij zijn één partij die samen 
strijdt voor wat ons bindt: de menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en solida-
riteit die elke samenleving zo hard nodig 
hee� .
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Na de terroristische aanslagen in Parijs richtte de mondiale aandacht 
zich al snel op de Brusselse wijk Molenbeek als verondersteld broeinest 
van jihadisten. Wat is er zo bijzonder aan dit 95.000 inwoners tellende 
stadsdeel? Misschien niet eens zo heel veel...

HET VERDRIET VAN BELGIË 

MOLENBEEK. Een molen en een beek. Als er 
een plaatsnaam is die bij uitstek iets sug-
gereert van een knusse Lage Landen-idylle, 
dan is het Molenbeek wel. Toch was er eind 
november weinig knus of idyllisch in en 
rondom de Brusselse wijk. In de Belgische 
hoofdstad wemelde het van de politie-
mensen en militairen. De metro reed niet, 
scholen bleven dicht en in Molenbeek 
vonden diverse invallen en arrestaties 
plaats. Dreigingsniveau 4 heet dat. ‘De angst 
kreeg de stad in zijn greep’, zegt  Dirk de 
Block enkele dagen na dat zenuw slopende, 

onheilspellende weekend. De Block is 
gemeenteraadslid en voorzitter van de 
socialistische PVDA in Molenbeek en het feit 
dat zijn stadsdeel zo in het vizier is geraakt 
van alles wat wapens, camera’s en micro-
foons draagt doet hem verdriet. Zeker; zijn 
partij stelde vragen. Ten eerste over waarom 
de overheid de daders kende, maar hen 
niet heeft kunnen stoppen – zo was er geen 
enkel deradicaliseringstraject voor Brahim 
Abdeslam voorzien, toen die uit Syrië terug-
keerde. Ook over het democratische gehalte 
en de transparantie van de ingrijpende 

veiligheidsmaatregelen, over de noodzaak 
van inderhaast aangekondigde maatregelen 
die nóg verder gaan – volgens de PVDA veel 
te breed en niet doelgericht. Maar De Blocks 
echte verdriet zit ’m in de falende overheid, 
de sociale tegenstellingen tussen allochtoon 
en autochtoon, het ontbreken van begelei-
ding van hen die dreigen te radicaliseren.      
De Block: ‘Laat helder zijn: hier in Molen-
beek is de veroordeling van het terrorisme 
zonneklaar. Dat bleek maar weer eens 
 tijdens een recente wake in Molenbeek  
als eerbetoon aan de slachtoffers van  
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HET VERDRIET VAN BELGIË 
de aan slagen in Parijs en elders in de 
wereld. Iedereen in ons stadsdeel vindt 
het  onaanvaardbaar dat jongeren uit onze 
 wijken jihadstrijders worden.’ 

Om ‘jihadistische radicalisering op het 
terrein’ tegen te gaan presenteert De Block, 
van beroep jeugdwerker in Molenbeek, zes 
voorstellen. De eerste daarvan behelst het 
opsporen van jihadisten en hun ronselaars. 
De Block: ‘De Belgische overheid kent de 
meeste jihad strijders en potentiële strijders. 
Hoe komt het dan dat we die aanslagen niet 
hebben kunnen verhinderen? Ik vind dat 
voor elke jongere die naar Syrië vertrekt of 
ervan terugkeert, een grondig onderzoek en 
 gerechtelijk toezicht noodzakelijk is. Wie 
daar deelnam aan gruweldaden en geweld-
plegingen, moet bij terugkeer onmiddel-
lijk achter de tralies. Wie terugkeert, moet 
verplicht worden om deel te nemen aan een 
deradicaliseringsprogramma. Het is boven-

dien cruciaal dat we onze inspan ningen 
concentreren op de recruteringslijnen, op 
de mensen die de propaganda organiseren 
en op hun communicatiekanalen.’ Zijn er 
signalen van radicalisering, dan zouden 
de betreffende jongeren in de visie van 
De Block een maatschappelijk heraanpas-
sings- en deradicaliseringstraject moeten 
volgen. ‘Tot nu toe heeft de regering geen 
duidelijk onderscheid gemaakt tussen een 
strafrechtelijke benadering tegen strijders 
en ronselaars aan de ene kant en bege-
leiding van radicaliserende jongeren die 
nog geen misdaad hebben begaan aan de 
andere kant’, stelt De Block vast: ‘Voor die 
laatste groep is investeren in een proces van 
deradicalisering en hersocialisering nood-
zakelijk. Enkel op die manier kunnen we het 
vertrouwen winnen van scholen, gezinnen 
en moskeeën. De gezinnen maken deel uit 
van de oplossing; ze zijn niet de oorzaak van 
het probleem. En dat de radicalisering vooral 
in de moskeeën gebeurt, is een vooroordeel 
dat ons verhinderd heeft de moskeeën beter 
te betrekken in de strijd tegen de radica-
lisering. De meeste moskeeën steunen de 
ronselaars namelijk niet.’ 

Open flank
Een belangrijke rol in de voorstellen van De 
Block is het collectieve besef dat iedereen – 
migratieachtergrond of niet – deel uitmaakt 
van dezelfde maatschappij. ‘In België is de 
kloof op de arbeidsmarkt tussen ‘autoch-
tone’ Belgen en Belgen met een migratie-
achtergrond de grootste van heel Europa. 
Discriminatie is duidelijk de oorzaak. Die 
situatie geeft de ronselaars vrij spel om hun 
‘wij tegen zij’ volop uit te spelen’, aldus De 
Block die in bredere zin een sociaal urgen-

tieplan voor Brussel bepleit. Investeren in 
werkgelegenheid, onderwijs, sociale huis-
vesting, renovatie van bestaande woningen 
zijn daarin aan de orde. ‘Investeren in het 
sociale weefsel in onze wijken, in datgene 
wat mensen bijeenbrengt, kan bijdragen 
aan de ontwikkeling van de talenten van 
onze jongeren, het kan hen helpen groeien 
en hun plek vinden in onze maatschappij.’ 
Tot slot acht De Block het van belang dat 
zijn land een geloofwaardige buitenlandse 
politiek voert. De financiering van IS door 
bondgenoten van België, bijvoorbeeld 
Saoedi-Arabië, zorgt naar zijn mening voor 
een open flank van die geloofwaardigheid. 
Helemaal als blijkt dat aan Saoedi-Arabië en 
de Verenigde Arabische Emiraten geleverde 
Belgische wapens uiteindelijk in IS-handen 
komen, iets wat landelijk PVDA-voorzitter 
Peter Mertens al langer aan de kaak stelt. 
De Block: ‘We kunnen niet vechten tegen IS 
terwijl onze bondgenoten hen bewapenen 
en financieren.’ 

Zijn werk als jeugdwerker in Molenbeek 
sterkte De Block in zijn visie. Door de schok-
kende actualiteit werden zijn toch al talrijke 
gesprekken met ouders, beheerders van 
jeugdhuizen, medewerkers van preventie-
diensten en advocaten logischerwijs alleen 
maar talrijker. En de roep om oplossingen 
urgenter. Zouden zijn inzichten in sociaal-
maatschappelijke zin trouwens heel veel 
verschillen van die van jeugdwerkers in 
Nederlandse grote steden? Zo nee, dan is 
het verdriet van België ook het verdriet van 
Nederland.  •

tekst Rob Janssen • foto Philip Reynaers  
© Photo News/Hollandse Hoogte

‘We kunnen niet vechten tegen  
IS terwijl onze bondgenoten hen  
bewapenen en financieren.’ 

Zwaarbewapende politie 
in de Brusselse wijk Molenbeek.
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ALS BANKEN WETTEKSTEN van de regering naar 
hun hand zetten, wie is er dan het meest 
bedenkelijk bezig: degene die het doet 
of degene die het laat gebeuren? Strikt 
genomen zou je kunnen stellen dat de 
banken gek zouden zijn als ze die invloed 
zouden laten schieten, hoe verwerpelijk 
het in morele zin ook mag zijn. Maar dan de 

BELASTINGPARADIJS NEDERLAND

HET (ONT)DUIKGEDRAG  
VAN DIJSSELBLOEM
Door de ‘coco-gate’-affaire staat ons land er niet mooi op. Het 
ministerie van Financiën liet banken meeschrijven aan een 
wet over fiscale richtlijnen en hield dat onder de pet. Brussel 
is het Nederlandse gedoe omwille van belastingvoordelen 
voor multinationals zat. ‘Dijsselbloem handelt alleen ten 
gunste van belastingdumping.’
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regering. Hoe geloofwaardig en houdbaar is 
die, als zij brisante stukken laat corrigeren 
door de financiële sector? Die vraag is aan 
de orde in wat inmiddels genoemd wordt 
‘coco-gate’ (zie kader); een geheimzin-
nige affaire die het toch al weinig vleiende 
beeld van Nederland als belastingparadijs 
nog verder versterkt. Vorige maand kwam 

aan het licht dat minister Dijsselbloem 
van Financiën rond juni 2014 drie grote 
Nederlandse banken liet meeschrijven aan 
de tekst van een wet die hen een miljoenen-
zwaar belastingvoordeel op zou leveren. 
De kneep zat ’m daarbij in hoe dat voordeel 
werd benoemd. Want als het alleen voor de 
banken en niet voor andere sectoren zou 
gelden, zou de Europese Commissie het als 
ongeoorloofde staatssteun kunnen zien en 
dan zou het hele feest niet doorgaan. Naar 
verluidt was het ministerie van Financiën op 
de hoogte van dat risico en zou Dijsselbloem 
daarop met onder meer ING overleg hebben 
gehad. Waarna uiteindelijk een formulering 
zou zijn gevonden die ermee door kon. ‘Het 
heeft er alle schijn van dat men in Brussel 
vooral geen slapende honden wakker wilde 
maken’, zegt SP-Tweede Kamerlid Arnold 
Merkies. Hij gelooft derhalve weinig van 
de lezing dat het louter om een technisch 
advies van de kant van de banken gaat, zoals 
minister Dijsselbloem zich haastte te zeggen 
toen de zaak vorige maand in de openbaar-
heid kwam. ‘Het is in mijn ogen een bewust 
strategisch advies en het ziet ernaar uit dat 
daarover tussen ING en het ministerie een 
complete correspondentie heeft plaatsge-
vonden. Als je als kabinet dáár de banken 
al in mee laat doen, dan vind ik dat wel heel 
erg ver gaan. Dan kan Dijsselbloem zeggen 
dat dat gebruikelijk is. Ik vind het in ieder 
geval niét normaal’, aldus Merkies. 

Ongeoorloofd
De bewuste wet ging in 2014 door de Kamer, 
maar van de inmenging van de banken wist 
het parlement niets. Ook de twijfel bij Finan-
ciën over de vraag of er sprake is van staats-
steun was onbekend bij de Kamerleden. 
Dijsselbloem meldde vorige maand dat er 
‘informele contacten’ met de Europese Com-
missie over dat onderwerp waren geweest. 
Maar ook daarvan was de Kamer niet op de 
hoogte. En dat diezelfde Europese Commis-
sie ‘kritische kanttekeningen’ had geplaatst 
bij een fiscale regeling voor uitsluitend 
banken, wist de Kamer evenmin. Dit terwijl 

het gebruikelijk, zo niet verplicht is dat in 
geval van vermoedens van ongeoorloofde 
staatssteun samen met Brussel opgetrokken 
wordt. En dat is heel iets anders dan ‘infor-
mele contacten’... 
Merkies: ‘Die vermoedens waren er dus wel 
degelijk. Daarover had intensief contact 
moeten plaatsvinden met de Europese 
Commissie en dat is niet gebeurd. Nu ben je 
afhankelijk van de vraag hoe hard Brussel 
het wil gaan spelen.’ 
En dat Brussel steeds kritischer wordt, mag 
blijken uit het optreden rondom de belas-
tingdeal die Nederland met de Amerikaanse 
koffieketen Starbucks trof. Vlak voordat 
coco-gate minister Dijsselbloem in een lastig 
parket bracht, tikte de Europese Commissie 
ons land op de vingers. Het fiscale voordeel 
van minstens twintig miljoen euro dat de 
Nederlandse belastingdienst aan Starbucks 
gunde, beschouwt Brussel als ongeoorloofde 
staatssteun en dus concurrentievervalsing. 
Starbucks moet nu terugbetalen en Neder-
land moet berekenen hoeveel precies. Het 
kabinet bracht bij monde van staatssecre-
taris van Financiën Wiebes niet meer uit 
dan ‘verbaasd’ te zijn over dat oordeel en 
kondigde nader onderzoek aan. 

Maar voor de Duitse Europarlementariër 
Sven Giegold hoeft dat niet meer. Giegold, 
lid van de Europese fractie van de Groenen, 
noemt Nederland binnen Europa ‘het groot-
ste belastingparadijs’ en houdt ons land 
verantwoordelijk voor ‘ontoelaatbare belas-
tingdumping’. Dat laatste geschiedt onder 
meer via de zogenaamde ‘innovatiebox’. Dit 
instrument werd ooit bedacht om innova-
tie en onderzoek in het bedrijfsleven door 
middel van fiscale voordelen te stimuleren. 
Vooral Nederland, Luxemburg en België ble-
ken de innovatiebox ter hand te nemen. Om 
daadwerkelijk innovatie en onderzoek naar 
een hoger plan te tillen? Om werkgelegen-
heid binnen te hengelen? Naar het zich laat 
aanzien waren dat maar bijzaken. 
Wat daarentegen vaststaat, is dat bijvoor-
beeld Starbucks royalty’s voor een kof-

Jeroen Dijsselbloem: 
‘Dergelijke onderzoeken bij 
voorkeur voorkomen’
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fiebrandmethode betaalde aan een aan de 
koffieketen verbonden Britse firma. In lijn 
met een afspraak met de Nederlandse belas-
tingdienst mocht Starbucks die royalty’s van 
de in Nederland geboekte winst aftrekken. 
Zodat die winst beduidend lager uitviel en 
de belasting dus ook. Luxemburg raakte 
al eerder in opspraak door soortgelijke 
belastingafspraken met Amazon en Fiat. Een 
en ander wekt de indruk dat er sprake is van 
een soort geheim Benelux-belastingpact. 
Sven Giegold: ‘Of dat officieel bestaat weet ik 
niet. Maar ik ken de protocollen en op basis 
daarvan concludeer ik, dat de Benelux-lan-
den gemeenschappelijk gehandeld hebben.’ 

Zwart
Om erachter te komen hoe de geheimzin-
nige belastingdeals er precies uitzien en 
met behulp van wie en wanneer ze tot stand 
kwamen, speurt en puzzelt Giegold zich suf. 
‘In belangrijke documenten en dossierstuk-
ken zijn om de haverklap cruciale tekstge-
deelten zwart gemaakt. Dit op instigatie van 
Nederland. Pure blokkade vind ik dat. Ik 
merk dat wel vaker. De Nederlandse regering 
weigert inzage in belangrijke documenten, 
breekt beloften aan het Nederlandse parle-
ment om mee te werken met het onderzoek 
door het Europees Parlement en ontkent 
agressieve belastingontwijking gewoon.’ 
Maar een doodlopende weg is het niet. 

Halverwege november werd namelijk tegen 
de achtergrond van de actualiteit besloten 
om de Europarlementaire tax-werkgroep 
die belastingpraktijken onderzoekt – en 
waarvan Giegold lid is – meer tijd te gun-
nen. Dat kan om te beginnen onaangenaam 
worden voor Jean-Claude Juncker, voorzitter 
van de Europese Commissie. Want velen 
houden hem verantwoordelijk voor de mas-
sieve belastingvoordelen die multinationals 
kregen in Luxemburg. Juncker was namelijk 
tot 2013 minister-president in Luxemburg. 
Iemand die ook in een lastige positie kan ko-
men is Jeroen Dijsselbloem. Dat hij door een 
smaldeel van de Europese tax-werkgroep 
wordt beschuldigd van blokkade is al erg. 
Maar het feit dat hij als Nederlands minister 
van Financiën onder vuur ligt terwijl hij 
ook nog eens voorzitter van de eurogroep 
is, maakt zijn rol in het belastingvraagstuk 
extra brisant. Immers: de eurogroep heeft 
onder meer als taak de financiële stabiliteit 
van de eurolanden te bevorderen. ‘Dijssel-
bloems taak in de eurozone behelst ook dat 
de lidstaten hun begroting op orde kunnen 
houden’, zegt Sven Giegold: ‘Waarom heb-
ben we anders een programma als ESM? 
(Europees Stabiliteitsmechanisme –red.) 
Ik kan niet anders dan concluderen dat het 
handelen van Dijsselbloem niet ten gunste 
van Europa is, maar ten gunste van belas-
tingdumping.’ 

‘Landen als Griekenland en Portugal die 
door de schuldencrisis in Europa zwaar 
zijn getroffen, zijn het slachtoffer van 
belastingparadijzen als Nederland’, zegt 
Tijmen Lucie van SPark, de SP Alternatieve 
Rekenkamer. ‘In 2011 hadden 19 van de 
20 Portugese beursgenoteerde bedrijven 
brievenbusmaatschappijen in Nederland om 
de belastingafdracht in Portugal te vermin-
deren.’ Lucie vervolgt: ‘Uit onderzoek van 
SOMO (Stichting Onderzoek Multinationale 
Ondernemingen –red.) blijkt verder dat 
jaarlijks miljoenen aan Grieks belastinggeld 
via Nederlandse brievenbusfirma’s worden 
weggesluisd naar een belastingparadijs als 
Barbados. De EU en Nederland stellen zich 
hypocriet op, omdat zij Griekenland aan de 
ene kant dwingen tot enorme bezuinigingen 
op publieke voorzieningen en tot de uitver-
koop van publiek bezit en aan de andere 
kant actief meewerken aan belastingont-
wijking door multinationals, waardoor de 
Griekse schatkist miljoenen misloopt.’

4.000 miljard
Het beeld van Nederland als hét Europese 
belastingparadijs van Europa wordt geboek-
staafd door adembenemende cijfers. Tijmen 
Lucie: ‘In de internationale belastingwed-
loop is Nederland inderdaad één van de 
koplopers. Per jaar stroomt er maar liefst 
4.000 miljard euro door de ongeveer 12.000 
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Nederlandse brievenbusfirma’s. Meer dan in 
welk land dan ook. Van de honderd grootste 
bedrijven ter wereld hebben er zeker tachtig 
een brievenbusfirma in Nederland. Bedrij-
ven betalen hier dan ook in werkelijkheid 
gemiddeld slechts 7 procent winstbelasting; 
een van de laagste tarieven in Europa. Daar-
bij moet wel onderscheid gemaakt worden 
tussen het mkb, dat de volle mep aan ven-
nootschapsbelasting betaalt, en grote bedrij-
ven als ASML en Shell die op grote schaal 
belasting ontwijken, bijvoorbeeld via België.’ 
Maar is het niet zo dat het gunstige belas-
tingklimaat in Nederland voor veel buiten-
landse investeringen en werkgelegenheid 
zorgt? Tijmen Lucie: ‘De cijfers laten wat 
anders zien. Volgens de meest optimistische 
schatting van Stichting Economisch Onder-
zoek (SEO) uit 2013 levert het voor multina-
tionals zeer gunstige belastingklimaat zo’n 
1,5 miljard aan belastinginkomsten op en 
hebben 3.500 mensen er hun baan aan te 
danken.’ Banen die overigens voornamelijk 
ten dienste lijken te staan van het opzetten 
van constructies om zoveel mogelijk belas-
ting te ontwijken.’ Lucie: ‘Uitgaande van die 
1,5 miljard komt er slechts 0,038 procent van 
de 4.000 miljard euro die Nederland in- en 
uitstroomt in de schatkist terecht.’

Muur
Toeval of niet, ongeveer rond dezelfde tijd 
dat het ministerie van Financiën koorts-
achtig bezig was om het met de financiële 
sector eens te worden over hoe het coco-
belastingvoordeel voor de banken optimaal 
gecamoufleerd kon worden – in juni 2014 
dus – legde Arnold Merkies in de Kamer een 
voorstel op tafel voor om de transparan-
tie rondom de bankenlobby te vergroten. 
Tegen de achtergrond van het feit ‘dat het 

overheidsbeleid sterk beïnvloed wordt door 
de lobbyactiviteiten van banken en andere 
financiële instellingen’ – aldus Merkies des-
tijds – pleitte dat voorstel voor een overzicht 
van wie er over welk wetsvoorstel met welke 
lobbyist contact heeft gehad. Maar dat zag 
Dijsselbloem niet zitten. En zijn PvdA ook 
niet; enkel GroenLinks en de Partij voor de 
Dieren deelden de zorgen van de SP. 
Op eenzelfde manier loopt SP-europarle-
mentariër Dennis de Jong in Brussel al jaren 
tegen een muur op. Maar ook hij is er – net 
als Sven Giegold – van overtuigd dat de 
blokkade tegen meer transparantie uitein-
delijk zal sneuvelen: ‘We hebben belangrijke 
wapens tegen de doorgeslagen lobbycultuur: 
meer transparantie, strengere integriteits-
regels en het afdwingen van evenredige 
vertegenwoordiging van alle belangen. We 
krijgen hiervoor steeds meer steun en ik ben 
er dan ook van overtuigd dat we deze strijd 
kunnen gaan winnen. Uiteindelijk verliest 
altijd de tegenstander die het licht niet kan 
verdragen.’ 
Ook Sven Giegold voorspelt dat Nederland 
er op den duur niet mee weg zal blijven 
komen. ‘Dijsselbloems blokkadestrategie 
leidt hooguit tot vertraging van ons werk. De 
blokkade zal geen stand houden. De burgers 
van Europa hebben recht op transparantie 
en die zullen ze uiteindelijk krijgen.’ 
Op 16 november, nadat het eerste stof rond-
om coco-gate was neergedaald, schreef mi-
nister Dijsselbloem een brief aan de Tweede 
Kamer waarin hij toegeeft dat het “achteraf 
bezien beter was geweest te expliciteren dat 
de banken over de maatregel waren geraad-
pleegd” en “dat het voornemen is om in de 
toekomst ook bij fiscale wetsvoorstellen” 
transparantie te geven. Dat lijkt op: sorry, 
volgende keer beter. Maar dan. Aangaande 

mogelijk ingrijpen door Brussel schrijft Dijs-
selbloem bijna aan het eind van genoemde 
brief: “Het staat de Europese Commissie vrij 
onderzoek te doen naar maatregelen waarin 
zij mogelijke staatssteun denkt aan te tref-
fen. Het spreekt voor zich dat Nederland 
dergelijke onderzoeken bij voorkeur wenst 
te voorkomen.” 
Zou aan dat laatste soms iemand meege-
schreven hebben...? •

tekst Rob Janssen

COCO’S: HOGE RISICO’S
Coco’s – voluit: contingent convertibles – zijn vrij 
nieuw in de financiële wereld. Ze werden in het 
leven geroepen nadat banken werden verplicht 
om grotere financiële buffers aan te houden. Een 
coco is een soort obligatie die banken uitgeven 
om hun kapitaalreserve op te schroeven. Kenmer-
kend is echter het hoge risico voor de belegger. 
De coco kan namelijk een metamorfose onder-
gaan als de bank in de problemen komt. In dat 
geval vervalt de obligatie en wordt die omgezet 
in een aandeel. De bank telt de waarde daarvan 
vervolgens bij haar kapitaal. Echter: tegenover 
dat hoge risico staat – zoals te doen gebruikelijk 
in de financiële wereld – een hoge rente. En juist 

over die rente gaat ‘coco-gate’: de banken willen 
die hoge rente op coco’s kunnen aftrekken van de 
belasting. 
Naast het feit dat de Europese Commissie twijfels 
heeft over het feit dat Nederland die rente-aftrek 
uitsluitend voor banken en financiële instellingen 
wil laten gelden (hetgeen riekt naar ongeoorloofde 
staatssteun), zijn de coco’s zelf uiterst omstreden. 
Critici waarschuwen dat ze een nieuwe krediet-
crisis tot gevolg kunnen hebben. Het hoge risico 
geldt namelijk niet alleen voor de belegger, maar 
ook voor de banken. Want wat als meerdere 
banken in de problemen komen, terwijl ze aan 
elkaar coco’s hebben uitgegeven? Bovendien: als 

een bank in zwaar weer komt, kan dat tot een 
paniekreactie leiden waardoor iedereen plots 
van de coco’s af wil – en aandeelhouders van 
hun aandelen. Waardoor er een domino-effect 
ontstaat.
 
Maar er is nog een risicodrager – en dat bent u, 
als belastingbetaler. Want als de rente op coco’s 
aftrekbaar is, dan financiert de staat – u dus – 
feitelijk de risico’s die de financiële wereld wenst 
te lopen voor hogere winsten voor de belegger 
én de opgehoogde reserves van de banken die 
zodoende weer fijn kunnen doorgaan met wat ze 
voor de kredietcrisis deden. 

MOED-DEBAT OVER 
BELASTINGONTWIJKING
Nederland speelt een belangrijke rol als 
doorvoerhaven bij het wereldwijde probleem 
van belastingontwijking. Per jaar stroomt er 
maar liefst vierduizend miljard euro door de 
ongeveer twaalfduizend Nederlandse brieven-
busfirma’s. Meer dan in welk ander land dan 
ook. Zaterdag 12 december organiseert SPark 
(SP’s Alternatieve Rekenkamer), daarom een 
Moed-debat over belastingontwijking, getiteld 
‘Nederland pretpark voor grootkapitaal’.

 Aanmelden kan via sp.nl/pretpark
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HET IS EEN SPECIALE NIEUWE-LEDENDAG, want 
het is de tiende editie. ‘We zijn van een 
klein groepje hemelbestormers uitgegroeid 
tot een grote partij’, vertelt Marijnissen. 
Deze keer zijn daarom niet alleen nieuwe 
 SP-leden uitgenodigd, maar ook hemel-
bestormers van het eerste uur. Willy  
Lourenssen uit Raalte bijvoorbeeld. ‘Hoe 
meer leden we hebben als SP, hoe meer 

NIEUWE-LEDENDAG

‘IK HAD EEN PALEIS MET  
PRACHT EN PRAAL VERWACHT!’
Vrijwel iedereen kent, van tv, de plenaire zaal met de blauwe stoelen. De rest  
van het Tweede Kamergebouw zien veel bezoekers van de  SP Nieuwe-ledendag 
voor het eerst. Verwelkomd door partijvoorzitter  Jan Marijnissen – ‘U komt  
in alle krochten van het Kamergebouw’ –  kijken ze hun ogen uit tijdens de  
rond leidingen en discussies met SP-Kamerleden.

we kunnen bereiken.’ Marijnissen roept 
de aanwezigheden daarom meteen op om 
thuis eens om zich heen te kijken: ‘Wie weet 
zijn er mensen die de SP ook steunen en lid 
willen worden.’ Alle aanwezige SP-leden 
mochten daarom ook een introducé mee-
nemen. Lourenssen heeft Joop Winterink 
meegenomen. Samen hebben zij diverse 
huurdersacties gevoerd. Winterink zal later 

op de dag zeggen: ‘Ik was jarenlang voor de 
PvdA, maar ik denk er nu over om voor de 
SP te gaan. Ik heb vandaag een goed beeld 
gekregen van de SP, het is echt een brede 
volkspartij aan het worden.’ Met de 488 
bezoekers van de Nieuwe-ledendag zijn alle 
windrichtingen, leeftijden en achtergronden 
inderdaad ruim vertegenwoordigd. •

In de Handelingenkamer worden de bezoekers verwelkomd door Anouk Pross 
van het SP-secretariaat en fractiemedewerker Ewa Slutzky. Pross: ‘Hier wordt 
alles bewaard wat gezegd wordt in de Tweede kamer. Niet samengevat, maar 
letterlijk alles vanaf 1814 is woordelijk uitgeschreven. Normaal gesproken 
is deze ruimte niet toegankelijk voor burgers.’ Samen met 55 andere mede-
werkers en vrijwilligers zorgt Pross ervoor dat alles in goede banen verloopt 
tijdens de Nieuwe-ledendag. ‘We zijn vrijdagochtend begonnen met op-
bouwen. Dit jaar ging dat echt in sneltreinvaart, want we waren om vier uur 
al klaar. Zaterdag is dan echt de ledendag – en na afloop zijn we nog twee uur 
bezig met afbouwen, om daarna als vrijwilligers een hapje en een drankje te 
doen. Overal is aan gedacht, niets wordt aan het toeval overgelaten. Met het 
secretariaat zijn we al weken van tevoren bezig met de voorbereidingen. Van 
het maken van de routes en persoonlijke programma’s voor iedereen tot het 
 inpakken van de mappen. Het is dan zo fijn dat we na afloop mailtjes krijgen 
van mensen die het heel erg naar hun zin hebben gehad en van mensen die 
zich als nieuw lid gemeld hebben door deze dag.’

s
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Claudia Nduwayo uit Amstelveen 
knikt samen met haar beste vriendin 
instemmend tijdens de afsluitende 
speech van Emile Roemer. ‘Het is 
goed dat hij het onderwijs heeft 
genoemd, in zijn speech, want dat 
misten we nog als onderwerp bij de 
discussies met Kamerleden. Zelf 
ben ik lid geworden omdat ik al 
sinds mijn eerste maand in Neder-
land persoonlijk contact heb met 
een  gemeenteraadslid van de SP 
in Amstelveen. Ik vind dat de SP 
het heel goed georganiseerd heeft 
vandaag. Alles was op tijd en het 
is een feest. Maar het gebouw, wat 
een afgang! Is dit het gebouw van 
waaruit Nederland bestuurd wordt? 
Ik had een paleis met pracht en praal 
verwacht!’ Een mening die door lang 
niet iedereen gedeeld wordt, over 
smaak valt nu eenmaal niet te twis-
ten, maar over één ding lijkt iedereen 
– inclusief Nduwayo – het wel eens 
te zijn: ‘De handelingenkamer is echt 
prachtig.’

tekst Jola van Dijk
foto’s Jola van Dijk en  
Sander van Oorspronk

Andries Lever (rechts) is vrijwilliger bij LFB, de landelijke belangen-
organisatie door en voor mensen met een verstandelijke beperking. 
Als ervaringsdeskundige leidt hij een WMO-denktank en hij grijpt 
dan ook meteen zijn kans om de problemen waar mensen met een 
verstandelijke beperking tegenaan lopen met SP-fractievoorzitter 
Emile Roemer te bespreken. ‘De verplichte keukentafelgesprekken 
over hoeveel zorg we nodig hebben zijn heel pittig. Onze beper-
king is levenslang, dus ik snap niet waarom we dat dan iedere keer 
opnieuw uit moeten leggen. Deze doelgroep is kwetsbaar. Het is 
bijzonder dat de SP daarvoor openstaat.’

Hossein Hamedani uit Amster-
dam-West is een van de nieuwe 
leden en het bezoek aan de 
Nieuwe-ledendag bevestigt 
voor hem alleen maar dat hij 
de goede keuze gemaakt heeft. 
‘Waar je leeft, moet je voor je 
rechten vechten. In Iran heb 
ik tegen de Sjah gevochten, 
nu woon ik in Nederland en 
is dit mijn volk. Daar vecht ik 
voor, dus ben ik twee maanden 
geleden lid geworden van de SP. 
Emile Roemer is fantastisch, hij 
zegt echt wat hij denkt. Socia-
listen zorgen voor werk, een 
huis en een verzekering. Ik heb 
veel gereisd in mijn leven en 
gezien hoe kapitalisme ervoor 
kan zorgen dat mensen niets 
meer hebben.’

Aan de einde van de Nieuwe-ledendag zet Emile Roemer een 
aantal mensen in het zonnetje. Zo krijgt Door Oremus van het 
 SP-secretariaat, die deze dag al voor het tiende jaar mogelijk 
maakt, een bloemetje; evenals het oudst aanwezige SP-lid, met 
de respectabele leeftijd van 91. Joy Ong van 14 is net een maand 
lid van ROOD, jong in de SP. De havo-leerlinge die tweetalig 
onderwijs volgt kijgt een bos bloemen als jongste bezoeker. ‘Mijn 
moeder is al jaren actief. My mom’s cooler than me!
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EERLIJKER BELASTING OP VERMOGEN

MEERDERHEID ACHTER 
MILJONAIRSBELASTING
De actie Er is genoeg voor iedereen begint vruchten af te 
werpen. Vruchten van een paar miljard euro. Na een eerste 
succes, waarbij de regeringspartijen voor het eerst een stap in 
de richting van de SP zetten (zie Tribune oktober 2015), heeft 
SP-Tweede Kamerlid Farshad Bashir nu de volgende stap gezet. 
Er gaat eindelijk een eerlijker belasting op vermogen komen.

belastingafdracht nu kunstmatig laag weten 
te houden, gaan daardoor eindelijk meer 
bijdragen aan de sociale voorzieningen in 
ons land. Dat is pure winst.’

OP NAAR EEN EERLIJKER 
BELASTINGSTELSEL

� Op elke euro boven 1 miljoen vermogen 
 wordt 1% extra belasting betaald

� Op elke euro boven 2 miljoen vermogen
 wordt 2% extra belasting betaald 

� Niet het fictieve rendement, maar de werke- 
 lijke winst op het vermogen wordt belast  

� Minder belasting voor de kleine spaarder, 
 en meer belasting voor de rijke belegger

OPBRENGSTEN: 4.2 MILJARD PER JAAR    

25.000 betaalbare 
huurwoningen bouwen

alle 400.000 kinderen 
uit de armoede halen

80.000 thuiszorg-
medewerkers aannemenOF OF

PLUSMILJONAIRSBELASTING VERMOGENSWINSTBELASTING

...daarvan kunnen we:

OP NAAR EEN EERLIJKER BELASTINGSTELSEL

Als het zo doorgaat wordt onderstaande 
plaatje van de SP-ideeën voor eerlijker 
belasting heel rap een afvinklijstje met suc-
cessen... •

tekst Diederik Olders
illustratie Marc Kolle

 De uitleg en doorrekening van de SP-
voorstellen zijn hier te vinden: 

 sp.nl/info/er-is-genoeg-voor-iedereen

HALF NOVEMBER kreeg SP-Tweede Kamerlid 
Farshad Bashir een Kamermeerderheid ach-
ter de SP-voorstellen om vermogens eerlij-
ker te belasten. Een nieuw hoogtepunt voor 
de honderden SP’ers die dit jaar de straat op 
gingen voor de miljonairsbelasting – en voor 
de duizenden mensen die de eisen van Er is 
genoeg voor iedereen steunden. Op initiatief 
van Bashir, en dus met steun van de Tweede 
Kamer, gaat de regering aan het werk om 
vanaf 2018 werkelijk rendement op vermo-
gen te belasten. Een enorme verbetering ten 
opzichte van de huidige regels, waar kleine 
spaarders te veel en grootvermogenden veel 
te weinig vermogensbelasting betalen. 

Bashir: ‘Lange tijd stond de SP alleen in haar 
strijd voor een belasting op werkelijk be-
haalde rendementen, maar inmiddels steunt 
een Kamermeerderheid onze voorstellen.’ 
Ook wordt op zijn voorstel belastingontwij-
king aangepakt: ‘Rijke Nederlanders die hun 

TRIBUNE_12_2015_R.indd   12 27-11-15   14:45



13TRIBUNE december 201512 TRIBUNE december 2015

EERLIJKER BELASTING OP VERMOGEN

MEERDERHEID ACHTER 
MILJONAIRSBELASTING
De actie Er is genoeg voor iedereen begint vruchten af te 
werpen. Vruchten van een paar miljard euro. Na een eerste 
succes, waarbij de regeringspartijen voor het eerst een stap in 
de richting van de SP zetten (zie Tribune oktober 2015), heeft 
SP-Tweede Kamerlid Farshad Bashir nu de volgende stap gezet. 
Er gaat eindelijk een eerlijker belasting op vermogen komen.

belastingafdracht nu kunstmatig laag weten 
te houden, gaan daardoor eindelijk meer 
bijdragen aan de sociale voorzieningen in 
ons land. Dat is pure winst.’

OP NAAR EEN EERLIJKER 
BELASTINGSTELSEL

� Op elke euro boven 1 miljoen vermogen 
 wordt 1% extra belasting betaald

� Op elke euro boven 2 miljoen vermogen
 wordt 2% extra belasting betaald 

� Niet het fictieve rendement, maar de werke- 
 lijke winst op het vermogen wordt belast  

� Minder belasting voor de kleine spaarder, 
 en meer belasting voor de rijke belegger

OPBRENGSTEN: 4.2 MILJARD PER JAAR    

25.000 betaalbare 
huurwoningen bouwen

alle 400.000 kinderen 
uit de armoede halen

80.000 thuiszorg-
medewerkers aannemenOF OF

PLUSMILJONAIRSBELASTING VERMOGENSWINSTBELASTING

...daarvan kunnen we:

OP NAAR EEN EERLIJKER BELASTINGSTELSEL

Als het zo doorgaat wordt onderstaande 
plaatje van de SP-ideeën voor eerlijker 
belasting heel rap een afvinklijstje met suc-
cessen... •

tekst Diederik Olders
illustratie Marc Kolle

 De uitleg en doorrekening van de SP-
voorstellen zijn hier te vinden: 

 sp.nl/info/er-is-genoeg-voor-iedereen

HALF NOVEMBER kreeg SP-Tweede Kamerlid 
Farshad Bashir een Kamermeerderheid ach-
ter de SP-voorstellen om vermogens eerlij-
ker te belasten. Een nieuw hoogtepunt voor 
de honderden SP’ers die dit jaar de straat op 
gingen voor de miljonairsbelasting – en voor 
de duizenden mensen die de eisen van Er is 
genoeg voor iedereen steunden. Op initiatief 
van Bashir, en dus met steun van de Tweede 
Kamer, gaat de regering aan het werk om 
vanaf 2018 werkelijk rendement op vermo-
gen te belasten. Een enorme verbetering ten 
opzichte van de huidige regels, waar kleine 
spaarders te veel en grootvermogenden veel 
te weinig vermogensbelasting betalen. 

Bashir: ‘Lange tijd stond de SP alleen in haar 
strijd voor een belasting op werkelijk be-
haalde rendementen, maar inmiddels steunt 
een Kamermeerderheid onze voorstellen.’ 
Ook wordt op zijn voorstel belastingontwij-
king aangepakt: ‘Rijke Nederlanders die hun 

TRIBUNE_12_2015_R.indd   12 27-11-15   14:45

13TRIBUNE december 2015

MEERDERHEID ACHTER 
MILJONAIRSBELASTING

Vrachtwagenchauffeurs 
weten wat het betekent om 
weggeconcurreerd te worden 
door Oost-Europese collega’s 
die het voor een habbekrats 
doen. De SP stelt de chauffeur 
centraal en vroeg hen naar 
problemen en oplossingen. 

IN DE ROTTERDAMSE Brasserie Waalhaven – 
niet bij de echte Waalhaven maar wel bij de 
luchthaven Rotterdam Den Haag Airport 
– verzamelde zich op vrijdag 13 november 
een grote groep vrachtwagenchauffeurs. Zij 
waren uitgenodigd door SP-Europarlemen-
tariër Dennis de Jong en zijn collega van de 
ChristenUnie/SGP, Peter van Dalen. Tijdens 
de bijeenkomst ‘De chauffeur centraal’ 
kwamen sprekers en natuurlijk de chauf-
feurs zelf aan het woord, over onderwerpen 
als cabotage. Cabotage is het vervoer binnen 
hetzelfde land door een buitenlands bedrijf. 
Daar zijn Europese regels voor, als rem op de 
vrije markt. Immers, Nederlandse chauf-
feurs kunnen bijvoorbeeld niet op prijs 
concurreren met Oost-Europese collega’s. 
Zonder rem zou de Nederlandse transport-
sector in een klap verdwijnen.

Ondanks de cabotagewetgeving is er steeds 
minder werk voor Nederlandse chauffeurs. 
Onder andere door gebrekkige handhaving, 
gaf Pedro Dias, vertegenwoordiger van de 
Europese Commissie toe. De Jong: ‘Euro-
commissaris Bulc van Transport erkent voor 
het eerst zwart op wit dat de handhaving 
van de cabotagewetgeving veel te wensen 
overlaat. Ontduiking van de regels, gekop-
peld aan uitbuiting van chauffeurs uit vooral 
Oost-Europese lidstaten, leidt ertoe dat 
Nederlandse vrachtwagenchauffeurs steeds 
minder aan de bak komen.’

Ontduiking
Een van de regels is dat transportonderne-
mingen na een internationale rit maximaal 
drie vrachtjes mogen vervoeren en afleveren 
binnen de betrokken lidstaat, binnen een 
periode van 7 dagen. De Jong: ‘In de praktijk 
worden deze regels ontdoken, bijvoorbeeld 
door na 7 dagen net over de grens te gaan 
en dan bijvoorbeeld vanuit Hazeldonk 
weer een nieuwe vracht in Nederland af te 

leveren, waarna opnieuw drie binnenlandse 
ritten worden gemaakt.’ 

Drie grootste wensen
Aanwezige chauffeurs, gevraagd naar hun 
drie grootste wensen, vatten het samen met: 
‘Handhaven, handhaven en handhaven.’ Zij 
vertellen over gesjoemel, ontbrekende of 
waardeloze vergunningen voor gevaarlijk 
vervoer en gevaarlijke en onmenselijke situ-
aties doordat buitenlandse chauffeurs voor 
een habbekrats werken en geen slaapplek 
in Nederland kunnen betalen, waardoor ze 
soms maandenlang langs de weg slapen, 
zonder sanitair en veilige kookplekken. 
Verschillende keren valt het woord ‘mo-
derne slavernij’ om de uitbuiting van vooral 
Oost-Europese chauffeurs te beschrijven. 
Het is duidelijk dat de chauffeurs weliswaar 
boos zijn over de oneerlijke verdringing, 
maar ook willen opkomen voor de belangen 
van hun uitgebuite collega’s. 

Calais
Behalve cabotage is de situatie in het Franse 
Calais een onderwerp dat tijdens de bijeen-
komst aan de orde komt. Chauffeurs kunnen 
worden beboet voor het vervoeren van 
asielzoekers en migranten naar Engeland, 

terwijl ze er meestal niks aan kunnen doen. 
Bij Calais weten de vluchtelingen steeds 
weer manieren te bedenken om ongezien in 
vrachtwagens te komen. De Jong: ‘Vorig jaar 
heb ik zowel aan de Europese Commissie als 
bij de Franse en Britse autoriteiten gevraagd 
om maatregelen te nemen om de veiligheid 
van de chauffeurs in Calais te garanderen en 
te voorkomen dat de vrachtwagens of hun 
lading door migranten worden beschadigd.’ 
Waar nu de vluchtelingen in een illegaal 
en onmenselijk tentenkamp wonen, stelt 
De Jong voor dat er desnoods een Europees 
opvangcentrum komt in Calais, zodat de 
asielzoekers fatsoenlijk opgevangen worden 
en hun aanvraag beoordeeld kan worden.

Zoals de titel van de bijeenkomst al aan-
geeft: in het wegvervoer moet de chauffeur 
centraal staan – en niet de door Brussel op-
gelegde ideologie van de vrije markt. De Jong 
en zijn collega Van Dalen nemen heel wat 
tips en ideeën mee naar Brussel, over slim-
mere handhaving van de cabotage-regels en 
over een betere situatie in Calais. •

tekst Diederik Olders
foto Sander van Oorspronk

DE TRUCKER CENTRAAL

Dennis de Jong in gesprek met Pedro Dias, vertegenwoordiger van de Europese Commissie.
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UITGELICHT

LUCHT

Meer dan een miljoen mensen 
hebben problemen met het betalen 
van de zorgkosten. Tegelijkertijd 
maken de zorgverzekeraars enorme 
winsten en hebben ze 9 miljard 
aan reserves op de plank liggen. 
Een deel van dat geld zou gebruikt 
moeten worden om het eigen 
risico te halveren, stelt SP-Tweede 
Kamerlid Henk van Gerven. Dat 
zou mensen die moeilijk rondkomen 
eindelijk wat lucht geven. Op 
termijn wil de SP het eigen risico 
liefst helemaal afschaffen: ‘Dat kan 
ook, als we de zorg weer publiek 
organiseren.’ 

foto Suzanne van de Kerk     
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SP DEN BOSCH pleit voor een totale stop op 
de verkoop van huurwoningen en wil dat 
er meer huurwoningen worden 
bijgebouwd. 

UIT SP-ONDERZOEK blijkt dat mbo-bestuurders 
salarisnormen omzeilen door hoge 
ontslagvergoedingen, SP-Tweede 
Kamerlid Tjitske Siderius pleit daarom voor 
graaigrens.

WEGENS AANHOUDENDE veranderingen bij 
PostNL heeft het comité Red de post-
bode, een initiatief van SP-Tweede 
Kamerlid Sharon Gesthuizen, een meld-
week georganiseerd. 

 reddepostbode.nl 

De Pekelder SP-fractie heeft een deel van 
de spreektijd tijdens de algemene be-
schouwingen afgestaan aan zangeres Kira 
Dekker, met het nummer Helping Hand. 

‘Woorden schieten tekort’
Fractievoorzitter Pim Siegers: ‘Tijdens de 
algemene beschouwingen over de 
begroting kijken we altijd verder dan hoe 
Pekela er op papier voorstaat. Dan kan en 
mag je niet om vluchtelingen heen. 
Woorden alleen schieten bij dit soort 
grootse onderwerpen vaak tekort, of het 
doel voorbij. Vandaar dit initiatief.’

  > ‘HELPING HAND’

Ook zonder dat het Europees Parlement 
erover heeft kunnen stemmen, kan de 
Europese Commissie handelsverdragen 
zoals TTIP, CETA en TiSA voorlopig in 
werking laten treden. De SP vindt dat 
onacceptabel, en doet daarom een 
dringend beroep op de voorzitter van de 
Europese Raad, Donald Tusk, om derge-
lijke verdragen niet te ratificeren voordat 
het Europees Parlement zich erover heeft 
kunnen buigen.

Vakbonden, gezondheid en  
milieu in gevaar
SP-Europarlementariër Anne-Marie Mineur 
roept haar collega’s op om de brief mede 
te ondertekenen: ‘Wij pleiten ervoor om 

  > DEMOCRATIE BUITENSPEL VOOR INVOERING TTIP?

dergelijke verdragen in hun geheel voor te 
leggen aan de nationale parlementen, en 
we vinden ook dat er een referendum over 
moet komen. De zogenoemde handels-
barrières die nu worden weggehaald, zijn 
in feite de regels die onze vakbondsrech-
ten, onze gezondheid en ons milieu 
beschermen. Daar moet onze bevolking 
over kunnen meepraten. Het lijkt er nu op 
dat deze verdragen zelfs zonder instem-
ming van het Europees Parlement al 
kunnen worden ingevoerd. Dat mogen de 
regeringsleiders, verenigd in de Europese 
Raad, niet laten gebeuren. De Europese 
Commissie dreigt TTIP in te voeren zonder 
democratische toets.’

Asielzoekerscentrum
Kira Dekker nam de clip bij het nummer 
Helping Hand op in het asielzoekerscen-
trum in Oude Pekela. Siegers: ‘Dit nummer 
beschrijft wat we op dit moment voelen. 
De beelden laten dorpsgenoten zien. We 
willen hen helpen, die voor bommen op de 
vlucht zijn. Wij zijn niet naïef en zien ook 
wat de stroom aan vluchtelingen veroor-
zaakt in de samenleving. Niemand is 
gebaat bij onnodige tegenstellingen. 
Iedereen is gebaat bij solidariteit. Dat 
wilden we uitstralen met deze actie en dat 
is volgens ons gelukt.’

  > SNORDERSDIENST 
UBERPOP STOPT

Het internationale bedrijf Uber stopt met 
het aanbieden van de illegale snorders-
dienst UberPop in Nederland. Al sinds de 
dienst actief is in Amsterdam, heeft de SP 
zich verzet tegen de illegale praktijken. Via 
de app van UberPop kon iedereen met een 
auto goedkoop taxidiensten aanbieden, 
zonder te voldoen aan de geldende 
taxiregels. SP-gemeenteraadslid Remine 
Alberts: ‘De manier waarop UberPop 
werkte was broodroof voor mensen die 
zich wél netjes aan de regels hielden. Heel 
goed dat de regels zijn gehandhaafd en 
dat Uber kennelijk geen andere uitweg 
meer ziet dan zich ook aan de regels te 
houden. Oók voor bedrijven met miljarden 
op de bank geldt de wet.’

 sp.nl/ZZ5

SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk wil 
dat de publieke omroep (NPO) Nederland-
se taallessen gaat uitzenden. ‘Er wordt in 
Nederland veel hoogwaardig educatief 
lesmateriaal ontwikkeld. Mijn voorstel is 
om dit bijvoorbeeld ’s middags op NPO3 
uit te zenden.’

‘Anderhalf miljoen laaggeletterden’
Van Dijk: ‘Er zijn in Nederland ruim 
anderhalf miljoen laaggeletterden, mensen 
die minder goed of helemaal niet kunnen 
lezen en schrijven. Het gaat om Nederlan-
ders die hier zijn geboren en om voorma-
lige vluchtelingen met een verblijfsstatus. 
Daar komen nu de nieuwe vluchtelingen 
bij. Al deze mensen zijn gebaat bij taalles 
op tv. Het is aan de NPO om een goed 
voorstel uit te werken, met bijvoorbeeld 
dagelijks een uitzending.’

‘Drie vliegen één klap’
De taallessen op de televisie kunnen 
volgens Van Dijk worden gekoppeld aan 
oefenprogramma’s voor lezen en schrijven 
die nu al vrij toegankelijk zijn of waarbij 
cursisten in de bibliotheek hulp kunnen 
krijgen. ‘Fragmenten en onderwerpen uit 
de tv-lessen kunnen terugkeren in de 
oefenprogramma’s die op taalcomputers 
in bibliotheken of buurthuizen aanwezig 
zijn. Daar kan verwerking, verdieping en 
verbreding plaatsvinden. We slaan drie 
vliegen in één klap: laaggeletterden, 
statushouders en vluchtelingen komen op 
een laagdrempelige manier in aanraking 
met taallessen. De meerwaarde is enorm, 
want leren lezen en schrijven is van groot 
belang om volwaardig mee te kunnen 
doen in de samenleving.’

  > ‘TAALLES OP PUBLIEKE OMROEP’
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  > ‘BESCHAMENDE AANPAK SOCIALE WERKPLAATSEN’ 

‘Ronduit beschamend!’, vindt SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut de manier 
waarop de VNG (Vereniging van Neder-
landse Gemeente omgaat met de werkne-

mers van sociale werkplaatsen. ‘Terwijl de 
VNG wel een normale cao met loonsverho-
ging heeft afgesloten voor hun andere 
werknemers, de gemeenteambtenaren, 

hebben de werknemers van sociale 
werkplaatsen een beschamend slecht 
loonbod gekregen. En vervolgens wordt de 
politie op hen afgestuurd wanneer ze hier 
aandacht voor vragen.’ 

‘Luisteren, niet arresteren’ 
Tijdens een demonstratie op het Malieveld, 
waaraan 7500 boze medewerkers van de 
sociale werkvoorziening deelnamen, heeft 
een groep van hen het kantoor van de VNG 
in Den Haag bezet. Karabulut: ‘Het is 
schandelijk dat de VNG de politie heeft 
gebeld om ze te laten arresteren, in plaats 
van te luisteren en met werknemers te 
overleggen. Dit zijn mensen die al jaren 
knokken voor het fatsoenlijke loon en de 
goede arbeidsvoorwaarden waar zij net als 
alle andere Nederlanders recht op hebben. 
Dit zijn actiemiddelen die ze inzetten om 
druk uit te oefenen. Ik begrijp dat de 
gemeenten het lastig hebben omdat ze te 
weinig geld krijgen van staatssecretaris 
Klijnsma, maar dat rechtvaardigt deze 
behandeling niet.’ 

‘Dit kabinet legt megastallen en intensieve 
landbouw geen strobreed in de weg. Het 
moet echt anders. Duurzame boeren 
moeten niet gestraft worden maar 
gesteund’, stelt SP-Tweede Kamerlid Eric 
Smaling. Samen met collega Henk van 
Gerven heeft hij daarom namens de SP 

  > ‘BLOKKEER NIEUWE MEGASTALLEN’   > ‘ACTIE TEGEN  
KOOLMONOXIDE- 
VERGIFTIGING NODIG’

Bij de helft van de ongevallen met koolmo-
noxide is sprake van nieuwe of goed 
onderhouden cv-ketels, blijkt uit onder-
zoek van de Onderzoeksraad voor de 
Veiligheid. Dat is opvallend, omdat er altijd 
van is uitgegaan dat ongelukken zich 
voordeden met oude of slecht onderhou-
den cv-installaties en geisers. Ook blijkt 
dat koolmonoxidemelders niet betrouw-
baar zijn. 

‘Sluipmoordenaar’
Aangezien jaarlijks honderden mensen 
slachtoffer worden van koolmonoxidever-
giftiging, soms met de dood tot gevolg, 
pleiten SP-Tweede Kamerleden Farshad 
Bashir en Henk van Gerven voor meer 
beschermende maatregelen. Bashir: ‘We 
moeten geen risico’s lopen met deze sluip-
moordenaar. Bewoners en eigenaren 
moeten met een publiekscampagne 
voorgelicht worden en de testen van 
koolmonoxidemelders moeten volledig 
openbaar worden. Ook wil de SP strenge 
eisen stellen aan cv-ketels, bijvoorbeeld 
door keuringen in te stellen na oplevering. 
De minister moet hier veel strenger op 
toezien.’

een initiatiefnota voor een duurzame en 
extensieve melkveehouderij gepresen-
teerd. 

‘Meer mest dan landbouwgrond’
In de nota staan voorstellen om extensieve 
melkveehouders met genoeg grond en 
weidegang te stimuleren. Smaling: 
‘Doordat de melkquotering is afgeschaft 
wordt er meer mest geproduceerd dan we 
kwijt kunnen op de beschikbare land-
bouwgrond. Het is dus goed dat er een 
nieuw stelsel van fosfaatrechten komt. 
Maar de voorstellen van het kabinet zijn 
niet rechtvaardig en niet duurzaam. Zo 
wordt aan megastallen niets gedaan. Alle 
boeren, groot en klein, krijgen een even 
grote korting. Het gevolg is dat kleine, 
duurzame boeren nog verder in de 
problemen komen.’ Smaling stelt daarom 
voor om extensieve melkveehouders die 
minder dan tweeënhalve koe per hectare 
houden vrij te stellen van fosfaatrechten. 
‘Nieuwe megastallen krijgen geen fosfaat-
rechten en mogen dus niet van start.’ 

 Lees de initiatiefnota ‘Melk weer goed 
voor elk: oplossingen na de mislukte 
melkliberalisering’ op sp.nl/ZZS

foto FreeImages.com / G Schouten de Jel©
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Smaling. Samen met collega Henk van 
Gerven heeft hij daarom namens de SP 

  > ‘BLOKKEER NIEUWE MEGASTALLEN’   > ‘ACTIE TEGEN  
KOOLMONOXIDE- 
VERGIFTIGING NODIG’

Bij de helft van de ongevallen met koolmo-
noxide is sprake van nieuwe of goed 
onderhouden cv-ketels, blijkt uit onder-
zoek van de Onderzoeksraad voor de 
Veiligheid. Dat is opvallend, omdat er altijd 
van is uitgegaan dat ongelukken zich 
voordeden met oude of slecht onderhou-
den cv-installaties en geisers. Ook blijkt 
dat koolmonoxidemelders niet betrouw-
baar zijn. 

‘Sluipmoordenaar’
Aangezien jaarlijks honderden mensen 
slachtoffer worden van koolmonoxidever-
giftiging, soms met de dood tot gevolg, 
pleiten SP-Tweede Kamerleden Farshad 
Bashir en Henk van Gerven voor meer 
beschermende maatregelen. Bashir: ‘We 
moeten geen risico’s lopen met deze sluip-
moordenaar. Bewoners en eigenaren 
moeten met een publiekscampagne 
voorgelicht worden en de testen van 
koolmonoxidemelders moeten volledig 
openbaar worden. Ook wil de SP strenge 
eisen stellen aan cv-ketels, bijvoorbeeld 
door keuringen in te stellen na oplevering. 
De minister moet hier veel strenger op 
toezien.’

een initiatiefnota voor een duurzame en 
extensieve melkveehouderij gepresen-
teerd. 

‘Meer mest dan landbouwgrond’
In de nota staan voorstellen om extensieve 
melkveehouders met genoeg grond en 
weidegang te stimuleren. Smaling: 
‘Doordat de melkquotering is afgeschaft 
wordt er meer mest geproduceerd dan we 
kwijt kunnen op de beschikbare land-
bouwgrond. Het is dus goed dat er een 
nieuw stelsel van fosfaatrechten komt. 
Maar de voorstellen van het kabinet zijn 
niet rechtvaardig en niet duurzaam. Zo 
wordt aan megastallen niets gedaan. Alle 
boeren, groot en klein, krijgen een even 
grote korting. Het gevolg is dat kleine, 
duurzame boeren nog verder in de 
problemen komen.’ Smaling stelt daarom 
voor om extensieve melkveehouders die 
minder dan tweeënhalve koe per hectare 
houden vrij te stellen van fosfaatrechten. 
‘Nieuwe megastallen krijgen geen fosfaat-
rechten en mogen dus niet van start.’ 

 Lees de initiatiefnota ‘Melk weer goed 
voor elk: oplossingen na de mislukte 
melkliberalisering’ op sp.nl/ZZS

foto FreeImages.com / G Schouten de Jel©
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De Europese Unie zegt een organisatie te zijn die vrede nastreeft. 
Jammer dat we daar zo weinig van merken. Zo willen de Eurofielen 
graag een Europees leger om onze ‘Europese waarden’ te 
beschermen en hebben we handelsverdragen nodig om samen 
met de Amerikanen de concurrentie van de opkomende econo-
mieën de baas te kunnen.

Natuurlijk is het waar dat Europese samenwerking ooit is begon-
nen om conflicten in Europa, in het bijzonder tussen Duitsland en 

Frankrijk, te voorkomen. Vanaf midden jaren tachtig van de vorige 
eeuw werd Europese samenwerking echter gekaapt door multinati-
onals, die er hun neoliberale project van maakten.

Sindsdien is Europa anders naar de wereld gaan kijken: landen 
werden ‘afzetmarkten’ of ‘concurrenten’. Zelfs ontwikkelingslanden 
zijn niet langer landen waar we solidair mee zijn, maar leveranciers 
van grondstoffen en afzetmarkten voor onze landbouwproducten. 
De EU moet kunnen opboksen tegen de rest van de wereld en moet 
daarom concurrerend zijn.

Maar die ‘Europese waarden’ dan? Dat is toch mooi? In het Verdrag 
van Lissabon staan inderdaad wat mensenrechten, zij het minder 
goed geformuleerd dan in de verdragen van de Verenigde Naties of 
de Raad van Europa. Met name de sociale rechten komen er 
bekaaid vanaf. Maar ja, die zijn dan ook kostenverhogend en slecht 
voor ons ‘concurrentievermogen’.

Als Brussel zich openstelt voor de rest van de wereld, solidair is met 
de zwakkeren waar ook ter wereld, niet alles vertaalt in termen van 
economische concurrentie, en de universele waarden van de VN 
omarmt, pas dan wordt de EU de ‘speler in de wereld’ die ze graag 
wil zijn.

COLUMN
Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement

EUROPA TEGEN  
DE REST VAN  
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  > EEN SOORT ‘REKENING-RIJDEN’ OP INTERNET

‘Door nieuwe regels vanuit Europa wordt 
een soort rekeningrijden op internet 
mogelijk’, vertelt SP-Eerste Kamerlid en 

Niet alleen in het voetbal zijn Amsterdam en Rotterdam elkaars tegenpolen, ook in de politiek. In Rotterdam wordt een rechts beleid 
gevoerd als het gaat om Sociale Zaken, in Amsterdam – onder aanvoering van SP-wethouder Arjan Vliegenthart – een links beleid. Wat 
dat betekent voor de inwoners van beide steden wordt steeds duidelijker.

  > AMSTERDAM-ROTTERDAM

AMSTERDAM ROTTERDAM

De werkloosheid onder jongeren daalde in Amsterdam van 16,7 
procent in 2013 naar 15,1  
in 2014 

In diezelfde periode liep dat percentage in Rotterdam op van 17 
naar 19,1 procent

In 2014 vond 7 procent van de Amsterdam bijstandsgerechtigden 
werk

In Rotterdam 6 procent, het laagste percentage van alle steden 
met meer dan 100.000 inwoners

Amsterdam heeft zich uitgesproken tegen het 
leeftijdsdiscriminerende minimumjeugdloon

Rotterdam is de enige grote stad waar een meerderheid van de 
politiek weigert zich uit te spreken tegen het minimumjeugdloon

ICT-deskundige Arda Gerkens (foto). ‘Je 
mobiele telefoonaanbieder kan je in de 
toekomst verplichten meer te betalen, als 
je bijvoorbeeld nog wilt kunnen skypen op 
je telefoon. Alsof je op de snelweg meer 
voorrang hebt en harder kunt rijden als je 
meer betaalt.’ 

 › Tot nu toe kon dat niet?
‘Nee, in Nederland is netneutraliteit 
vooralsnog gegarandeerd. Aanbieders van 
de infrastructuur van het internet mogen 
geen voorkeur geven voor bepaalde 
diensten. Mijn e-mail moet daardoor net 
zo snel door de glasvezelkabel gaan als de 

films van Netflix. Maar vanuit Europa 
worden de regels voortaan soepeler. 
Multinationals profiteren daarvan, ten 
koste van ons consumenten.’

 › Het Europees Parlement zegt juist 
voortaan netneutraliteit te garanderen.
‘Dat is het uitgangspunt, ja. Maar ze 
hebben daar uitzonderingen op gemaakt 
die zo onduidelijk geformuleerd zijn dat je 
netneutraliteit kwijtraakt. Dit is weer het 
Europa van de bedrijven dat de keuze 
heeft gemaakt en niet het Europa van de 
consument, dus had Brussel zich hier 
beter niet mee kunnen bemoeien.’ 

fo
to

 S
an

de
r v

an
 O

or
sp

ro
nk

NIEUWS

TRIBUNE_12_2015_R.indd   17 27-11-15   14:37

NIEUWS



18 TRIBUNE december 201518 TRIBUNE december 2015

HET IS NOG DONKER als de bus vertrekt. De 
afspraak in de Europese hoofdstad staat om 
10.00 uur. De Tribune rijdt mee met de de-
legatie uit Zoetermeer. De chauffeur houdt 
rekening met de ochtendspits in Rotterdam, 
Antwerpen en Brussel. Nog voordat de grens 
met België wordt overschreden, heeft Enid 
Scipio, de zorgzame ‘moeder’ van de afde-
ling Zoetermeer, al broodjes en boterkoek 
uitgedeeld. De stemming zit er goed in, ze 
hebben er zin in. Waarom? ‘Ik wil wel eens 
met eigen ogen zien waar ons belastinggeld 
naar toe gaat.’
Nou, om te beginnen vergoedt het EP veertig 
euro per gast van een politieke partij. Het 
geld voor de lunch zal de ‘reisleidster’ cash 
ontvangen, om ter plekke meteen af te kun-

nen rekenen.
Vlak bij de hoofdingang voegt de Zoeter-
meerse groep zich bij de wachtende partijge-
noten uit Zuid-Limburg, Zeeland en Breda. 
Het gezelschap wordt ontvangen door de 
vriendelijke medewerkers van de Europese 
fractie van de SP – en dat is geen overbodige 
luxe. Wie er nooit eerder is geweest, loopt al 
snel het gevaar te verdwalen in het EP-dool-
hof. Je komt trouwens niet zomaar binnen. 
Iedere bezoeker moet eerst door een sluis 
met detector.

Sterrenrestaurant of kantine?
Verplicht onderdeel van de gesubsidieerde 
visite vormt een propagandistisch praatje 
over de politiek-bestuurlijke structuur van 

de Europese Unie. De voorlichter van dienst 
laveert weliswaar handig tussen de kritische 
vragen door, maar slaagt er niet in de scepsis 
onder zijn gehoor weg te nemen. Dan maar 
een kijkje nemen in de plenaire zaal, waar 
het Europees Parlement zes keer per jaar 
één dag vergadert. Twaalf plenaire verga-
deringen (van drie dagen) vinden plaats 
in Straatsburg, een kostenverslindende 
operatie waar nagenoeg ieder Europees 
Parlementslid zich mateloos over opwindt, 
uitgezonderd de Franse volksvertegenwoor-
digers.
Even dreigt een babylonische spraakverwar-
ring, want tegelijkertijd met de SP worden 
nog drie groepen rondgeleid: Italiaans-, 
Frans- en Duitssprekend. De SP’ers houden 
het snel voor gezien en verzamelen zich op 
de begane grond voor het middagmaal in de 
eetzaal voor bezoekers, de kantine van het 
Europees Parlement. Dennis de Jong, die een 
vorkje meeprikt, zal later vertellen dat er 
nog acht restaurants zijn, inclusief een piz-
zeria en met als topper het eetetablissement 
voor de ‘sterren’ van het EP, de 750 Parle-

150 SP-LEDEN OP BEZOEK BIJ TEAM BRUSSEL 

AFGEVAARDIGDEN VOOR EEN DAG
‘Dit is een historisch moment, zoveel SP’ers in het Europees 
Parlement!’ Met open armen worden 150 actieve SP-leden 
door Europarlementslid Dennis de Jong en zijn team ontvan-
gen. Een kijkje achter de schermen in het kolossale complex 
aan de Rue Wiertz/Wiertzstraat in Brussel.

Dennis de Jong spreekt de ‘SP-afgevaardigden’ toe.
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mentsleden uit de 28 lidstaten. Daar komen 
Dennis en fractiegenote Anne-Marie Mineur 
zelden of nooit. Zij schuiven doorgaans aan 
tafel bij de medewerkers van het EP.

De rokers onder de SP-gasten willen voordat 
het tweede deel van het programma begint 
nog even snel hun nicotinegehalte op peil 
brengen, maar dat gaat niet zonder slag of 
stoot. Ze moeten naar buiten en mogen 
daarna niet meer naar binnen. Dus wachten 
ze al paffend totdat de anderen hun soepje 
en aardappelpuree met een verschrompeld 
mootje vis of verpieterd stukje kipfilet 
hebben verorberd, om vervolgens samen 
de oversteek naar het andere gebouw van 
het EP te maken. Daar, in de naar de Itali-
aanse politicus Altiero Spinelli vernoemde 
christen-democratische vergaderzaal, zullen 
Dennis en Anne-Marie, geassisteerd door 
hun teamleden, uitleggen wat zij in het EP 
doen en vragen beantwoorden. ‘Als ik jullie 
zo bij elkaar zie in de vergaderbankjes, krijg 
ik een warm gevoel van binnen’, zegt Dennis 
tegen zijn achterban, die zichzelf tot zijn 
hilariteit ziet op grote beeldschermen en 
intussen probeert het juiste knopje van de 
microfoons te vinden.

Twee auto’s voor onaangename man 
Even is Brussel, even is het Europees Par-
lement van de SP. Dennis en Anne-Marie 
zijn open en eerlijk over de onmacht van 
het bestuursorgaan waarvan ze zelf deel 
uitmaken, over Europa dat de macht uit de 
aangesloten landen trekt en doorgeeft aan 
multinationals en over de beroerde staat van 
het democratisch bestuur vanuit Brussel. ‘En 
toch,’ benadrukken zij, ‘staan wij niet hele-
maal machteloos en kan door hard werken 
en slim manoeuvreren iets worden bereikt.’
De buitensporige beloning van Europarle-
mentariërs illustreert Dennis met het recht 
op een auto met chauffeur. Anne-Marie en 
hij hebben daarvan afgezien, in tegenstel-
ling tot bijvoorbeeld Parlementsvoorzitter 
Martin Schulz (‘een hoogst onaangename 
man’), die er zelfs over twee beschikt. Een 
golf van verontwaardiging welt door de 
SP-gelederen, een gevoel dat alleen nog 
maar wordt versterkt door een vlot gemaakt 
filmpje van de medewerkersploeg van de SP, 
dat onverholen en met de nodige ironische 
knipogen aantoont hoe de leden en het 
personeel van het EP in de watten worden 
gelegd. Even naar de kapper, de masseuse, 
de delicatessenzaak, de cadeaushop, het kan 
allemaal in het overdekte dorp dat het EP in 
Brussel is. Maar wat even sterk beklijft, is de 
teamgeest van het Europese smaldeel van de 
SP-vloot.
Geduldig en helder beantwoorden Dennis 

en Anne-Marie de vragen van de ‘geachte af-
gevaardigden’ voor één middag. Ze nemen er 
alle tijd voor. Het milieu, Oekraïne, de vluch-
telingenstroom, TTIP, de 20.000 tot 30.000 
lobbyisten van het bedrijfsleven, het mkb, 
alle denkbare politieke onderwerpen komen 
voorbij. Koekjes, snoepjes en frisdranken 
houden de suikerspiegel op aanvaardbaar 
niveau, de spanningsboog verslapt niet. Pas 
straks, in de bus terug naar huis, zullen de 
150 SP-leden hun aandacht laten verslappen 
en indommelen.
Even na vieren rondt Femke Reudler Talsma, 
assistent van Dennis de Jong, af. Tijd voor de 
nodige selfies met Dennis en Anne-Marie, 
die hun politieke vrienden met zichtbare 
voldoening en plezier bedanken voor de 
belangstelling voor hun inspanningen in 
het ‘verre’ Brussel. De visite is hen zo goed 
bevallen dat ze voortaan twee keer per jaar 

een dag vrijmaken voor zo’n pontificale 
ontvangst. En de Brusselgangers zelf? Zij 
mochten kijken in de Europese keuken, zijn 
een stuk wijzer geworden, blijven kritisch 
over Europa en weten de inzet van hun 
Team Brussel op waarde te schatten.
Op de terugweg naar Zoetermeer, in de file 
op de ring rond Brussel, smeert de onver-
moeibare Enid Scipio nog maar eens wat 
broodjes. Ze zet koffie en deelt bananen en 
druiven uit. Heerlijk. •
Afdelingen die belangstelling hebben voor een 
excursie naar het Europees Parlement kunnen 
contact opnemen met Femke Reudler Talsma: 
femke.reudlertalsma@europarl.europa.eu

tekst Robin Bruinsma
foto’s SP Eurofractie / Meltem Okcu

Boven: Met ‘Stop TTIP’-T-shirts laten SP’ers zien dat  socialisten internationalisten zijn.
Onder: Dennis de Jong prikt een vorkje mee met de SP-bezoekers.
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VAN DE RAAD VAN STATE moet de gaswinning 
in Groningen verder worden beperkt tot 27 
miljard kuub, een overwinning voor de 
Groningers, zegt SP-gedeputeerde Eelco 
Eikenaar.

 
 sp.nl/ZZT

VANWEGE VELE INCIDENTEN roept SP Sittard-
Geleen op tot een brede maatschappelijke 
discussie over veiligheid, werkgelegenheid 
en gezondheid rond chemisch industrie-
terrein Chemelot. 

 sp.nl/ZZc

ONDER PERSONEEL van verpleeg- en verzor-
gingshuizen is grote ontevredenheid over 
de kwantiteit en kwaliteit van de bezetting. 
SP-Tweede Kamerlid pleit nu voor een 
personeelsnorm.

 sp.nl/ZZp

DANKZIJ JARENLANGE SP-inzet hoeven 
zelfstandigen zonder personeel voort-
aan niet meer hun opgebouwde pensioen 
aan te spreken voordat ze een bijstands-
uitkering aan kunnen vragen.

  > VERBOD NERTSEN-
HOUDERIJ  
RECHTSGELDIG 

Het verbod op het houden en doden van 
nertsen is rechtsgeldig. Dat heeft het 
gerechtshof in Den Haag bepaald. Nertsen-
fokkers hadden een rechtszaak aange-
spannen nadat de Tweede Kamer en de 
Senaat instemden met de initiatiefwet van 
SP en PvdA om het fokken van nertsen om 
hun bont te verbieden. 

‘Niet meer van deze tijd’
De rechter heeft geoordeeld dat de 
overheid een economische activiteit mag 
verbieden op basis van ethische argumen-
ten. SP-Kamerlid Henk van Gerven is blij 
met deze uitspraak van de rechter. ‘Dit is 
een mooie overwinning voor de nertsen. 
Het houden van deze waterdieren in kleine 
kooien voor bontproductie is niet meer van 
deze tijd.’ In haar tijd als SP-Tweede 
Kamerlid knokte Krista van Velzen jaren-
lang om de wet door het parlement te 
krijgen. Uiterlijk 2024 moeten alle nertsen-
houders gestopt zijn. 

Tijdens een werkbezoek van SP-fractievoor-
zitter Emile Roemer aan een aantal organi-
saties in Utrecht, samen met SP-wethouder 
Paulus Jansen, sprak hij met de mensen die 
van een leegstaand roc een sportcentrum 
maakten. Een centrum waar voor weinig 
geld, aangepast aan de behoeften van de 
buurtbewoners, taekwondo- dans- en 
cardiotrainingen gevolgd kunnen worden. 
Het Fight-Dance-Cardio Centre is een 
succesverhaal voor Kanaleneiland; voor 
de sociale samenhang én voor de volksge-
zondheid. Roemer was onder de indruk van 
de samenwerking van de gemeente – hier 
komt SP-wethouder Jansen bij kijken – met 
maatschappelijk ondernemers als Nathan 
Rozema die de ontwikkeling van het pand 
coördineert en de enthousiaste sportvereni-
gingen met hart voor de buurt. Taekwondo-

leraar Angelo Rosario is er daar een van: ‘De 
lessen geven de jongeren een doel. En ze 
komen elkaar hier tegen; dat is erg belang-
rijk in een cultureel diverse wijk als Kana-
leneiland.’ Een groep kinderen/jongeren 
die danslessen volgden, mocht zelfs naar 
het WK in Spanje, waar ze tweede werden. 
Tijdens het bezoek waren jonge starters aan 
het verhuizen uit de bovenverdiepingen, 
waar ze tijdelijk onderdak hadden gevon-
den. Zij maken plaats voor tijdelijke opvang 
van vluchtelingen. Het FDC Centre heeft de 
plannen al klaar om de gasten ook aan het 
sporten te krijgen. De kamers worden zo 
verbouwd dat het later, als de vluchtelingen 
weg zijn, mogelijk goedkope studentenwo-
ningen kunnen worden. Zo wordt van de 
nood een deugd gemaakt. 

  > VAN DE NOOD(OPVANG) EEN DEUGD MAKEN

‘Niemand kan mij het recht ontzeggen me 
te blijven opstellen als vertegenwoordiger 
van de SP-stemmers en ook bij de 
verkiezingen zelf zal de SP zich gewoon 
als SP blijven manifesteren, wat de 
Brusselse “bubble” daar ook van vindt.’ 
Het moge duidelijk zijn: SP-Europarlemen-
tariër Dennis de Jong is mordicus tegen 
de voorstellen die het Europees Parlement 
heeft aangenomen om de procedures van 
de lidstaten voor de Europese verkiezin-
gen te wijzigen.

 › Om wat voor voorstellen gaat het?
‘Het gaat onder meer om voorstellen om 
voor lidstaten met meer dan 26 Europarle-
mentariërs kiesdrempels in te voeren en 
om te werken met stemcomputers. Ook 
moeten de namen en logo’s van Europese 
politieke partijen een prominente plaats 
innemen op de stembiljetten en in 
verkiezingsmateriaal. Europarlementariërs 
mogen zich niet langer identificeren met 

  > BLIJF VAN ONS KIESRECHT AF!

hun nationale kiezers, maar moeten alle 
Europese burgers vertegenwoordigen.’

 › Waarom is de SP hier mordicus tegen?
‘De SP vindt dat lidstaten vrij moeten 
blijven in de inrichting van hun eigen 
kiesrecht. Helaas begrijpt een meerder-
heid in het Europees Parlement nog 
steeds niet dat mensen niet zitten te 
wachten op nog meer Brusselse bemoei-
zucht. Het kiesrecht is bij uitstek een 
nationale zaak. Deze aangenomen 
voorstellen zijn een greep naar de macht 
door Europese politieke partijen en 
hebben niets te maken met versterking 
van de democratie. Uit alles blijkt dat een 
meerderheid van het Europees Parlement 
toe wil naar een federaal Europa met 
Europese partijen en vertegenwoordigers 
van “Europese burgers”. Kennelijk begrijpt 
men nog steeds niet dat de meeste 
burgers zich helemaal niet identificeren 
met Europese partijen.’ 
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Emile Roemer met maatschappelijk ondernemer/adviseur Nathan Rozema en Taekwondo-
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VAN DE RAAD VAN STATE moet de gaswinning 
in Groningen verder worden beperkt tot 27 
miljard kuub, een overwinning voor de 
Groningers, zegt SP-gedeputeerde Eelco 
Eikenaar.

 
 sp.nl/ZZT

VANWEGE VELE INCIDENTEN roept SP Sittard-
Geleen op tot een brede maatschappelijke 
discussie over veiligheid, werkgelegenheid 
en gezondheid rond chemisch industrie-
terrein Chemelot. 

 sp.nl/ZZc

ONDER PERSONEEL van verpleeg- en verzor-
gingshuizen is grote ontevredenheid over 
de kwantiteit en kwaliteit van de bezetting. 
SP-Tweede Kamerlid pleit nu voor een 
personeelsnorm.

 sp.nl/ZZp

DANKZIJ JARENLANGE SP-inzet hoeven 
zelfstandigen zonder personeel voort-
aan niet meer hun opgebouwde pensioen 
aan te spreken voordat ze een bijstands-
uitkering aan kunnen vragen.

  > VERBOD NERTSEN-
HOUDERIJ  
RECHTSGELDIG 

Het verbod op het houden en doden van 
nertsen is rechtsgeldig. Dat heeft het 
gerechtshof in Den Haag bepaald. Nertsen-
fokkers hadden een rechtszaak aange-
spannen nadat de Tweede Kamer en de 
Senaat instemden met de initiatiefwet van 
SP en PvdA om het fokken van nertsen om 
hun bont te verbieden. 

‘Niet meer van deze tijd’
De rechter heeft geoordeeld dat de 
overheid een economische activiteit mag 
verbieden op basis van ethische argumen-
ten. SP-Kamerlid Henk van Gerven is blij 
met deze uitspraak van de rechter. ‘Dit is 
een mooie overwinning voor de nertsen. 
Het houden van deze waterdieren in kleine 
kooien voor bontproductie is niet meer van 
deze tijd.’ In haar tijd als SP-Tweede 
Kamerlid knokte Krista van Velzen jaren-
lang om de wet door het parlement te 
krijgen. Uiterlijk 2024 moeten alle nertsen-
houders gestopt zijn. 

Tijdens een werkbezoek van SP-fractievoor-
zitter Emile Roemer aan een aantal organi-
saties in Utrecht, samen met SP-wethouder 
Paulus Jansen, sprak hij met de mensen die 
van een leegstaand roc een sportcentrum 
maakten. Een centrum waar voor weinig 
geld, aangepast aan de behoeften van de 
buurtbewoners, taekwondo- dans- en 
cardiotrainingen gevolgd kunnen worden. 
Het Fight-Dance-Cardio Centre is een 
succesverhaal voor Kanaleneiland; voor 
de sociale samenhang én voor de volksge-
zondheid. Roemer was onder de indruk van 
de samenwerking van de gemeente – hier 
komt SP-wethouder Jansen bij kijken – met 
maatschappelijk ondernemers als Nathan 
Rozema die de ontwikkeling van het pand 
coördineert en de enthousiaste sportvereni-
gingen met hart voor de buurt. Taekwondo-

leraar Angelo Rosario is er daar een van: ‘De 
lessen geven de jongeren een doel. En ze 
komen elkaar hier tegen; dat is erg belang-
rijk in een cultureel diverse wijk als Kana-
leneiland.’ Een groep kinderen/jongeren 
die danslessen volgden, mocht zelfs naar 
het WK in Spanje, waar ze tweede werden. 
Tijdens het bezoek waren jonge starters aan 
het verhuizen uit de bovenverdiepingen, 
waar ze tijdelijk onderdak hadden gevon-
den. Zij maken plaats voor tijdelijke opvang 
van vluchtelingen. Het FDC Centre heeft de 
plannen al klaar om de gasten ook aan het 
sporten te krijgen. De kamers worden zo 
verbouwd dat het later, als de vluchtelingen 
weg zijn, mogelijk goedkope studentenwo-
ningen kunnen worden. Zo wordt van de 
nood een deugd gemaakt. 

  > VAN DE NOOD(OPVANG) EEN DEUGD MAKEN

‘Niemand kan mij het recht ontzeggen me 
te blijven opstellen als vertegenwoordiger 
van de SP-stemmers en ook bij de 
verkiezingen zelf zal de SP zich gewoon 
als SP blijven manifesteren, wat de 
Brusselse “bubble” daar ook van vindt.’ 
Het moge duidelijk zijn: SP-Europarlemen-
tariër Dennis de Jong is mordicus tegen 
de voorstellen die het Europees Parlement 
heeft aangenomen om de procedures van 
de lidstaten voor de Europese verkiezin-
gen te wijzigen.

 › Om wat voor voorstellen gaat het?
‘Het gaat onder meer om voorstellen om 
voor lidstaten met meer dan 26 Europarle-
mentariërs kiesdrempels in te voeren en 
om te werken met stemcomputers. Ook 
moeten de namen en logo’s van Europese 
politieke partijen een prominente plaats 
innemen op de stembiljetten en in 
verkiezingsmateriaal. Europarlementariërs 
mogen zich niet langer identificeren met 

  > BLIJF VAN ONS KIESRECHT AF!

hun nationale kiezers, maar moeten alle 
Europese burgers vertegenwoordigen.’

 › Waarom is de SP hier mordicus tegen?
‘De SP vindt dat lidstaten vrij moeten 
blijven in de inrichting van hun eigen 
kiesrecht. Helaas begrijpt een meerder-
heid in het Europees Parlement nog 
steeds niet dat mensen niet zitten te 
wachten op nog meer Brusselse bemoei-
zucht. Het kiesrecht is bij uitstek een 
nationale zaak. Deze aangenomen 
voorstellen zijn een greep naar de macht 
door Europese politieke partijen en 
hebben niets te maken met versterking 
van de democratie. Uit alles blijkt dat een 
meerderheid van het Europees Parlement 
toe wil naar een federaal Europa met 
Europese partijen en vertegenwoordigers 
van “Europese burgers”. Kennelijk begrijpt 
men nog steeds niet dat de meeste 
burgers zich helemaal niet identificeren 
met Europese partijen.’ 

fo
to

 S
an

de
r v

an
 O

or
sp

ro
nk

Emile Roemer met maatschappelijk ondernemer/adviseur Nathan Rozema en Taekwondo-
leraar Angelo Rosario: ‘Samenwerking die het leven van bewoners van Kanaleneiland én de 
vluchtelingen verbetert.’  

TRIBUNE_12_2015_R.indd   20 27-11-15   14:39

21TRIBUNE december 2015

 › Wat is Refugee Republic?
‘Een kunstwerk, in de vorm van een inter-
actieve website over Domiz: een kamp voor 
Syrische vluchtelingen in Irak. Het hele 
vluchtelingenkamp is nagetekend en je kunt 
overal fi lmpjes bekijken en interviews be-
luisteren. Refugee Republic laat op een leuke 
en ook voor kinderen toegankelijke manier 
zien hoe het eraan toegaat in een vluchtelin-
genkamp.’ 

 › Hoe ziet het dagelijks leven er uit?
‘Het begint steeds meer op een gewone stad 
te lijken. Er wonen dan ook bijna 60.000 
mensen, terwijl het kamp oorspronkelijk 
bedoeld was voor zo’n 38.000 mensen. Het 
is heel mooi om te zien dat zij hun eigen eco-
nomie beginnen, dat ze zo een nieuw leven 
opbouwen. Dit kamp is in 2012 gebouwd, 
maar er zijn mensen die al decennialang in 
vergelijkbare kampen wonen. Als je ergens 
toch jaren zit, kun je maar beter iets om 
handen hebben en je werkervaring op peil 
houden.’ 

 › Refugee Republic gee�  een realistisch 
beeld van het dagelijks leven in een vluch-
telingenkamp?
‘Ja, al is dit wel een heel actief kamp. Dat was 
veel minder in het vluchtelingenkamp dat 
ik zelf bezocht heb in Libanon. Wat helaas 
ook heel realistisch is aan Refugee Republic: 
je ziet bijna geen vrouwen op straat en als 
single vrouw, of als homo bijvoorbeeld, kun 

SHARON SURFT

WIE Sharon Gesthuizen (1976) woordvoerder 
Economische zaken en Justitie namens de SP in de 
Tweede Kamer

WAT Refugee Republic
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je er al helemaal niets. Het is er echt een 
traditionele mannenwereld.’ 

 › Zijn de mensen in zo’n Refugee Republic 
beter af dan vluchtelingen die in Neder-
land van noodopvang naar noodopvang 
gesleept worden?
‘Het ziet er zo best oké uit, maar wacht maar 
tot het een keer regent. Ze maken er het bes-
te van, maar het is gewoon echt geen goede 
situatie. Er zijn scholen, maar de leraren 
hebben al vier maanden geen salaris gehad. 
Mensen mogen bovendien zo weinig en ze 
kunnen nergens heen. Behalve terug naar 
hun eigen land, maar dat is ook geen optie. 
Dat maken de interviews op de website heel 
duidelijk. Mensen vluchten echt alleen maar 
als er totaal geen andere optie meer is in 
eigen land. De noodopvang hier is ook niet 
pre� ig, maar de situatie is totaal anders, niet 
zo uitzichtloos.’ 

 › Nederland hee�  al moeite met het 
organiseren van voldoende noodopvang 

voor de vluchtelingen hier, waarom is het 
dan belangrijk om ook oog te hebben voor 
opvang in de regio?
‘Er wordt zo vaak gezegd dat mensen maar 
daar moeten blijven, in hun eigen cultuur. 
Dan moet je ook wel weten waar je het over 
hebt, vind ik. Het is absoluut redelijk om van 
de eigen regio te vragen voor het grootste 
deel van de opvang te zorgen, maar de regio 
zit inmiddels stampvol. De 4,5 miljoen 
inwoners van Libanon vangen bijvoorbeeld 
al 1,5 miljoen vluchtelingen op, waardoor de 
prijzen voor eerste levensbehoe� en als meel 
en hout enorm zijn gestegen. Als Frankrijk 
nu extra gaat bombarderen, slaan nog veel 
meer mensen op de vlucht. Ga er maar aan 
staan, als regering en bevolking van zo’n 
land.’ •

 refugeerepublic.submarinechannel.com

tekst Jola van Dijk

BEELD VAN OPVANG 
IN DE REGIO

Screenshots van de site.
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tekst Daniel de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Je skate zelf niet?
‘Nee, ik heb het één keer geprobeerd. Ik ging 
op mijn gezicht en dacht: dit doe ik nooit 
meer, haha. Maar veel jongeren komen graag 
in het skatepark, daar doen we het voor.’

 › Wanneer werd je lid van de SP?
‘Vorig jaar, nadat mijn oma was overleden. 
Zij was een rasechte SP’er. Ik ben al eens 
eerder lid lid geweest en vond het een mooi 
eerbetoon aan oma om me weer aan te 
melden.’

 › Familie is belangrijk voor je?
‘Ja, en mijn vriendin. We waren anderhalf 
jaar samen toen ze voor zes weken naar 
Amerika ging. Ik kocht een ring voor haar 
en heb haar op het vliegveld gevraagd of ze 
in de toekomst met me wil trouwen. Ze zei 
ja. Maar we doen het rustig aan, sinds april 
wonen we samen.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben pakketbezorger voor PostNL. Keileuk 
werk, ik doe het al vijf jaar.’

 › Daar hebben we net vorige maand over 
geschreven. Herkenbaar?
‘Ja, helaas wel. De nul-urencontracten, geen 
doorbetaling bij ziekte, geen vakantiedagen, 
daar heb ik zelf ook allemaal mee te maken.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Wales. Als je daar ’s ochtends wakker wordt, 
je doet de gordijnen open en je kijkt tegen de 
bergen aan: geweldig.’

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Elvis. Ik ben gek op zijn muziek en heb al 
zijn films. Op mijn onderarm heb ik een 
tattoo van zijn microfoon en zijn hand-
tekening.’ •

Mathijs Fiddelaers (25) uit 
Nederweert is contactpersoon 
en mede-oprichter van ROOD 
Weert. ‘We zijn meteen in 
actie gekomen voor het 
skatepark in Weert. Met 
succes, want de gemeente 
heeft een opknapbeurt en 
een aantal verbeteringen 
toegezegd.’ Zelf houdt hij 
overigens meer van voetbal: 
‘Bij iedere thuiswedstrijd 
van PSV zit ik met een paar 
vrienden op de tribune.’

LINKSVOOR GEK OP ELVIS
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ONLANGS TOONDE DE ORGANISATIE van geïndus-
trialiseerde landen, de Oeso, aan dat meer 
ongelijkheid leidt tot lagere economische 
groei. Doorgaans neemt het CPB de uit-
komsten van de Oeso over – maar ditmaal 
niet. In een kort en zuinig briefje aan het 
parlement stelt het CPB dat het onderzoek 
irrelevant is voor Nederland. En dat terwijl 
het onderzoek wel degelijk Nederland 
omvatte. Een tekenend voorbeeld van de 
politieke inslag van het CPB.

Tweede voorbeeld. Over klimaatverandering 
stelde het CPB onlangs: “Door het smelten 
van het Noordpoolijs wordt de noordelijke 
zeeroute tussen Noordoost-Azië en Noord-
west-Europa commercieel levensvatbaar.” 
Hoe ontgoochelend dat een CPB’er dit uit de 
pen laat vloeien. Zelfs de aarde wordt geof-
ferd op het altaar van de commercie. 

Laatste voorbeeld: het CPB gaat ervan uit dat 
werkloosheid alleen opgelost kan worden 
door lagere lonen en minder ontslagrecht-
bescherming. Hoe dan de verdubbeling van 
de werkloosheid na 2008 te verklaren? Dat 
komt toch echt door overheidsbezuinigin-
gen (waar het CPB dan weer voorstander 
van is). Het CPB negeert dit volkomen en 
blijft pleiten voor lagere (minimum)lonen en 
minder ontslagrechtbescherming. Dat zijn 
maatregelen die grootbedrijven uiteraard 
goed uitkomen. 

Waanzinnige uitkomsten
Tot wat voor waanzinnige uitkomsten dat 
leidt, werd onlangs weer duidelijk. Het plan 
van SGP, CU en SP om gezinnen met één 
kostwinner fiscaal bij te staan (door de hef-
fingskorting van de niet-werkende partner 
vaker aan de werkende partner overdraag-
baar te maken), zou volgens het CPB banen 
kosten: 42.000 maar liefst. Niet-werkende 
partners zouden ontmoedigd worden 
naar werk te zoeken (de heffingskorting is 
namelijk al “binnen”). De vervolgredenering 
is dat de werkgelegenheid afneemt door de 
afname van werkzoekenden. Er zijn evenwel 

HET CPB IS GEEN NEUTRALE ARBITER  
MAAR EEN NEOLIBERALE THUISFLUITER
Het Centraal Planbureau heeft een belangrijke politieke rol. Dit CPB rekent 
begrotingen en partijprogramma’s door. Het presenteert zichzelf daarbij als 
onafhankelijke academische scheidsrechter in de politieke arena. Het CPB 
draagt echter steeds vaker het eigen politieke wereldbeeld uit. Het is een 
neoliberale thuisfluiter geworden.

al jaren veel meer werkzoekenden dan er 
vacatures zijn. Minder werkzoekenden leidt 
niet tot minder vacatures, zoals het CPB 
stelt. Wel is een afname van werkzoekenden 
onprettig voor bedrijven die daardoor hun 
onderhandelingsmacht zien verminderen. 
En precies die bedrijven worden door het 
CPB dus ideologisch bediend.

Buitenaards wezen
Het wereldbeeld blijkt ook uit wat het CPB 
negeert: het grootschalige fiscale handje-
klap van het ministerie van Financiën met 
multinationals (zoals Starbucks), de grootste 
fraude in 200 jaar Koninkrijk – de door 
Rabobank gepleegde Libor-fraude – of kar-
telvorming op de “zorgmarkt”. Deze zaken 
tref je niet aan in CPB-rapporten. 

Stel dat een buitenaards wezen de Neder-
landse economie wil leren kennen met CPB-
rapporten. Dan zou het denken dat klimaat-
verandering lucratief is en dat de huidige 
werkloosheid het gevolg is van een tekort(!) 
aan werkzoekenden. En het zou niet weten 
dat Nederland wereldkampioen hypotheek-
schulden is of dat bankiers de ambtenaren 
van het Ministerie van Financiën in hun zak 
hebben. Dit is geen wetenschap meer, maar 
ideologie. 

Het CPB-wereldbeeld blijkt ook uit een 
tweet van het hoofd persvoorlichting over 
de toenmalige Griekse minister van Financi-
en Varoufakis: “Kunnen we die kale Griekse 
minister een maandje of wat totaal negeren. 
Is het beste voor iedereen...” Persvoorlich-
ters vermijden uit de aard hunner functie 
alles wat potentieel controversieel is. Ken-
nelijk is het ridiculiseren van een politicus 
die tegen bezuinigingen pleit dat niet.
 
Hoe dit wereldbeeld te verklaren? Het CPB 
weerspiegelt de dominante stroming in de 
politiek (neoliberaal). Maar het wereldbeeld 
is ook in toenemende mate de uitkomst van 
actief beleid. Met het aanstellen van een 
ambtenaar van het ministerie van Financiën 
zonder enige academische achtergrond 
als directeur, blijkt ambtelijke loyaliteit te 
prevaleren boven academische onafhanke-
lijkheid. Academische tegenspraak wordt 
verder nog ontmoedigd door bonussen, 
reorganisaties en tijdelijke contracten. 
Het CPB wordt steeds politieker en steeds 
minder wetenschappelijk. Dat is kwalijk – en 
wetenschappelijk gezien doodzonde. •

tekst David Hollanders
foto bewerking van foto:  
James West/Flickr CC 2.0
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ANNE-MARIE MINEUR IS LID van het Europees 
Parlement voor de SP. Zij gaat naar de kli-
maattop in Parijs als vertegenwoordiger van 
Verenigd Links – de groep linkse partijen 
waar de SP in het Europees Parlement mee 
samenwerkt. Dat betekent dat zij regelma-
tig overleg kan voeren met Miguel Arias 
Cañete, de eurocommissaris die namens 
de EU tijdens de klimaattop onderhandelt. 
Daar verwacht Mineur niet veel van: ‘We 
worden goed bijgepraat. Maar Cañete was 
zelf bestuursvoorzitter van het Spaanse 
oliebedrijf van de familie van zijn vrouw; die 

BEDRIJVENLOBBY OP  
KLIMAATTOP IN PARIJS

KLIMAATKLUITJE  
IN HET RIET DREIGT
Vanaf 30 november vindt in Parijs de Klimaattop plaats, 
waar een poging wordt gedaan wereldwijde afspraken 
te maken over het terugdringen van de klimaatveran-
dering.  Vooral het beperken van CO2-uitstoot staat  
bovenaan de agenda. SP-Europarlementariër Anne- 
Marie Mineur maakt zich zorgen over de sterke lobby 
van het bedrijfsleven.

taak heeft hij weliswaar neergelegd, maar 
nu is zijn zwager bestuursvoorzitter. Lob-
bywaakhond CEO heeft uitgezocht met wie 
Cañete vooral overlegt: dat blijkt voor 80 
procent het bedrijfsleven te zijn, en dan met 
name de Spaanse olie-industrie. Ik acht de 
kans klein dat hij daar is om de rest van de 
Europeanen te vertegenwoordigen.’

‘Een enorm financieel belang’
Mineurs missie is dan ook om de lobby 
van de (olie-)industrie zichtbaar te maken 
in Parijs: ‘Op tv zeggen bedrijven de goede 

dingen, dat de CO2-uitstoot aangepakt 
moet worden, dat het bedrijfsleven daarin 
voorop wil gaan. Tegelijk zijn ze vaak lid 
van lobbygroepen die pleiten voor minder 
strenge klimaatregels. Je hoort van rechtse 
politici: laat de markt het maar oplossen. 
Maar bedrijven, en dan vooral de energie-
bedrijven, hebben een enorm financieel 
belang om nog 100 jaar op fossiele brand-
stoffen door te gaan.’ Mineur probeert zo 
veel mogelijk journalisten bij lobby-evene-
menten te krijgen, zodat zichtbaar wordt 
wat de echte agenda van het bedrijfsleven 
is. Mineur: ‘Ik vrees dat we op de klimaattop 
met een kluitje in het riet worden gestuurd. 
De conferentie zou een enorm succes zijn 
als het tot een deal komt die zorgt dat we 
opwarming van de aarde onder de 2 graden 
blijft. Dat gaat natuurlijk nooit lukken als er 
te veel geluisterd worden naar de machtigste 
lobby van deze top.’ •

Tekst Diederik Olders 
foto’s Branko de Lang © 

Urgenda – de klimaatorganisatie bekend van de  
gewonnen rechtszaak tegen de Staat –  vestigde de 
aandacht op de klimaatverandering met de Climate 
Miles, een wandeling  voorafgaand aan de klimaattop van 
Utrecht naar Parijs. Meerdere bekende Nederlanders en 
vertegenwoordigers van andere organisaties liepen mee. 
Ook SP-Tweede Kamerlid Eric Smaling (op de foto in  
SP-jas) maakte klimaat-kilometers – hier in Antwerpen.

De Climate Miles deed ook Brussel aan; SP-Europarlementariër Anne-Marie 
Mineur werd geïnterviewd voor Urgenda-tv tijdens de meet and greet.
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Tribune december 2015

PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

KLASSEN KLEINER ÉN 
SPECIAAL ONDERWIJS
Naar aanleiding van de laatste mail van 
Emile Roemer over de kleine klassenstrijd, 
het volgende. Voor alle duidelijkheid: ik ben 
vóór klassenverkleining, tot een aantal rond 
vijfentwintig leerlingen. Dat is goed te doen 
áls er weinig of geen kinderen inzitten die 
gedragsmatig moeilijk te hanteren zijn.

Zelfs een klas van vijftien leerlingen kan 
te groot zijn met té moeilijk te hanteren 
kinderen. Als  blijkt dat én de leerkracht én 
de rest van de klas er te zeer onder te lijden 
hebben, moet zo’n kind doorverwezen kun-
nen worden naar het speciaal onderwijs. Dat 
is nu veel te moeilijk.

Alle betrokkenen – de rest van de klas, 
degene die ervóór staat, de ouders – heb-
ben er baat bij dat zo’n kind in een passende 
omgeving komt, namelijk in het speciaal 
onderwijs in kleine groep met veel ‘dichtere’ 
begeleiding. Dát is passend onderwijs.

W. Hupperets, leerkracht, Maastricht.

SAMENWERKINGS- 
PROJECTEN
Naar aanleiding van het bericht in de Tri-
bune van november jl. wil ik de SP-fractie 
Amsterdam feliciteren met de beslissing om 
de daarin genoemde samenwerkingsprojec-
ten niet aan te gaan. 

SP-fractievoorzitter Daniël Peters verwoordt 
de beslissing heel goed. Ik ben dus blij met 
het SP-standpunt. We kunnen nooit een 
onderdrukker gaan steunen, linkse partijen 
moeten de onderdrukten steunen. 

Ik verwijs nog naar de zeer goede documen-
taire ‘Weggegooid geld’ van de Ikon. Uitge-
zonden op NPO 2 op 20 oktober. Eindelijk 
eens duidelijke informatie over hoe Israël 
het water van de Palestijnen steelt voor de 
illegale Joodse kolonisten.

T. van het Veld, Amsterdam

TRIBUNE_12_2015_R.indd   25 27-11-15   14:55
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De winnaar van november is Benno van der Klein uit Almere. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór  

3 januari 2015 naar de puzzelredactie van de Tribune;  

Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of  

tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een 

gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

puzzel

He
nr

y 
en

 L
uc

as
, ©

 F
LW

 2
01

5

OPLOSSINGEN  TRIBUNE NOVEMBER

Horizontaal
4) Sluitpost 10) Schuinsmarcheerder 11) Teamgeest 13) Ontkleden 
14) Testpop 15) Pepernoten16) Boulevardpers 17) Succesverhaal 18) Pikant.

Verticaal
1) Golfspeler 2) Lichtmatroos 3) Stom 5) Privécollectie 6) Verkoopadres 
7) Haring 8) Keukenkraan 9) Groente 12) Tapdansen.

CRYPTOGRAM

MENGLETTERS

Politiek is de afdeling amusement van de industrie. (Frank Zappa)

De SP Winterpuzzel bestaat uit twee delen: (I) Keuzeraadsel (Kr) en (II) Strijdraadsel (Sr).
In het Kr is de helft van de oplossing te vinden. Zet de letters die u 
in de met rode letters aangegeven vakjes van dit Kr plaatst tevens 
in de overeenkomstige vakjes van de horizontale balk van het Sr. 
De negen vragen van het Sr leveren, nadat u de oplossingen in de 
verticale balken invult, de overige letters van de totaaloplossing.

Het Sr betreft negen namen van mensen die iets met gewapende 
strijd te maken hebben of hadden. De groene vakjes scheiden voor- 
en achternaam. De gehele oplossing is het woord van zestien letters 
op de horizontale balk van het Sr. Wij wensen u een fijne tijd & veel  
puzzelplezier!I Keuzeraadsel 

Diagram

1 L

2 3

4 R 5

6 J

P

7 D N

8 F 9

10 H B

Horizontaal

3 Cijfer dat geen keuze laat. (3) 
6 Suze ...; eerste vrouwelijke Tweede Kamerlid. (9) 
7 Toestand waarin de ene mens eigendom is van een ander. (8) 
8 Hoogste bestuursregeling van een rijk, als in: Het ... van het Koninkrijk.

(7)
10 Selectie en rangschikking (bv. van slachtoffers bij een ramp). (6) 

Verticaal

1 Uw recht van ... en betoging (Art 9. Grondwet). (11) 
2 Henri ... stond in 1919 met zijn initiatiefwet aan de basis van invoering 

vrouwenkiesrecht. (8) 
4 Verordening door regering(-sleider) of parlement (in Nederland ook wel 

KB genoemd). (7) 
5 Is, naast wikken, belangrijk bij keuzevorming. (5) 
9 Verklaring, door VN aangenomen op 10 december 1948. (4, afk.) 

KEUZERAADSEL Horizontaal
3 Cijfer dat geen keuze laat. (3)
6 Suze ...; eerste vrouwelijke Tweede Kamerlid. (9)
7 Toestand waarin de ene mens eigendom is van een ander. (8)
8 Hoogste bestuursregeling van een rijk, als in: Het ... van het Koninkrijk. (7)
10 Selectie en rangschikking (bv. van slachtoffers bij een ramp). (6)

Verticaal
1 Uw recht van ... en betoging (Art 9. Grondwet). (11)
2 Henri ... stond in 1919 met zijn initiatiefwet aan de basis van invoering 
vrouwenkiesrecht. (8)
4 Verordening door regering(-sleider) of parlement (in Nederland ook wel KB 
genoemd). (7)
5 Is, naast wikken, belangrijk bij keuzevorming. (5)
9 Verklaring, door VN aangenomen op 10 december 1948. (4, afk.)

STRIJDRAADSEL

II Strijdraadsel 

Diagram

A B C D E F G H I J K L M N O P Q R

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Omschrijvingen

A  In de tijd dat ‘zijn’ meter, liter en kilo werden ingevoerd, was 167cm niet 
bepaald kort. 

C Afgezet 1927, verbannen 1929. Geen ideaal einde voor ‘Lev’. 
E Over iemand doden of laten doden: ‘Het is precies hetzelfde, zelfs 

erger’.
G Tijdens de Augustusstaatsgreep in Moskou klom deze meneer, die 

twee vingers mist, bovenop een tank. 

Omschrijvingen
A In de tijd dat ‘zijn’ meter, liter en kilo werden ingevoerd, was 167cm 

niet bepaald kort.
C Afgezet 1927, verbannen 1929. Geen ideaal einde voor ‘Lev’.
E Over iemand doden of laten doden: ‘Het is precies hetzelfde, zelfs 

erger’.
G Tijdens de Augustusstaatsgreep in Moskou klom deze meneer, die 

twee vingers mist, bovenop een tank.
I De naam in zijn clan voor ‘Thembu-koningen’ werd ook zijn 

bijnaam: Madiba.
K Van elektromonteur naar president; hij verliet in 2006 zijn vakbond 

‘Solidariteit’.
M Ge- of misbruikt door veel Franse politici; met Dustin Hoffman als 

‘Grand Inquisitor’ maakte zij weinig kans in de film van Luc Besson.
O Ooit voltrekker van executies, later zelf geëxecuteerd; zijn beeltenis 

blijft bestaan als een van de meest populaire portretten ooit.
Q Standbeeld in het Kenaupark (vernoemd naar een andere 

verzetsdame). Wij zoeken de naam van de ‘Vrouw in het Verzet’.
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II Strijdraadsel 

Diagram

A B C D E F G H I J K L M N O P Q R

Henry en Lucas, © FLW 2015 

Omschrijvingen

A  In de tijd dat ‘zijn’ meter, liter en kilo werden ingevoerd, was 167cm niet 
bepaald kort. 

C Afgezet 1927, verbannen 1929. Geen ideaal einde voor ‘Lev’. 
E Over iemand doden of laten doden: ‘Het is precies hetzelfde, zelfs 

erger’.
G Tijdens de Augustusstaatsgreep in Moskou klom deze meneer, die 

twee vingers mist, bovenop een tank. 
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XXI CONGRES

WE GAAN HET DOEN
Wie wordt de nieuwe voorzitter? Het lijkt voor buitenstaanders alsof het een-
entwintigste SP-congres alleen maar over die vraag gaat. En over het afscheid 
van Jan Marijnissen natuurlijk. Maar de 940 afgevaardigde SP’ers besluiten in 
congreslocatie DeFabrique in Utrecht op 28 november over de toekomst van 
de partij. De strijd tussen de twee kandidaten voor de opvolging van Jan heeft 
wel de discussie over die toekomst een flinke zwieper gegeven.

DE CONGRESZAAL VAN evenementenlocatie 
DeFabrique, op de grens van Maarssen en 
Utrecht, prikkelt de fantasie. De stellage 
achter het podium doet denken aan zware 
industriële landschappen, zoals bij DSM in 
Zuid-Limburg of de Botlek in Rotterdam. 
De zaal, waarin vandaag bijna 1000 mensen 
plaatsnemen, lijkt met die stalen toelopende 
spanten in het plafond ook een beetje op 
een omgekeerd ruim van een vrachtschip. 
De Limburgse SP-gedeputeerde Marleen 
van Rijnsbergen twittert een foto van de 

de zaal en krijgt daarop een paar seconden 
later de reactie: ‘Veel plezier in de Battlestar 
Galactica.’ 

Het verschil blijven maken
Gelukkig gaat het er niet zo futuristisch 
aan toe tijdens het XXI Congres. Over 237 
amendementen en 19 moties, ingediend 
door de lokale afdelingen, zal per hand-met-
stemkaart-opsteken gestemd worden. Niet-
temin gaat het vandaag over de toekomst. 
De toekomst van de SP, en van Nederland, 

Europa en de wereld. Complexer wordende 
vraagstukken en structuren, groeiende 
kloven tussen arm en rijk, ziek en gezond, 
migratiestromen, uit de hand lopende con-
flicten, terrorisme; in de oplossing daarvan 
wil de SP het verschil blijven maken. Die 
missie gaat de partij aan met een nieuw 
partijbestuur en een nieuwe voorzitter. 

Altijd vooroplopen
Het is het congres van Jan Marijnissens 
afscheid als partijvoorzitter. Ondanks alle 
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toegezwaaide lof en minutenlange staande 
ovaties is dankbaarheid het Leitmotiv van 
Jan Marijnissens korte speech. Dankbaar-
heid aan zijn vrouw en dochter, Mari-Anne 
en Lilian, zijn oude Osse strijdmakkers. En 
aan de partij. De partij die juist aan hem 
zoveel te danken heeft.
Het afscheidscadeau past bij hem: een geld-
bedrag om een documentaire te realiseren. 
En het in het diepste geheim gemaakte en 
vandaag gepresenteerde boek ‘Altijd voor-
oplopen’, over het tijdperk-Marijnissen. Een 
boek dat ook meegegeven wordt aan alle 
congresgangers. 

De partij toekomstbestendig maken
De basis van de discussie op dit congres is 
een resolutie met besluiten, waar tijdens 
ledenvergaderingen en regioconferenties al 
maanden over gediscussieerd is. Op basis 
van die discussies zijn aanpassingen gedaan. 
Het congres is de plek waar afdelingen en 
leden die aanpassingen willen die nog niet 
zijn overgenomen, dit aan de afgevaardig-
den kunnen voorleggen. Ook is er een acht-
tiental moties ingediend, met voorstellen 
die niet direct wijzigingsvoorstellen op de 
resolutie zijn.

De door de afdelingen naar voren gebrachte 
voorstellen om de partij toekomstbestendig 
en klaar voor de hedendaagse complexe 
opgaven te maken omvatten heel wat. Zo 

bepleit Goes dat het vereiste aantal van 50 
leden om een nieuwe afdeling op te richten 
omlaag moet naar 35, om zo de kwantita-
tieve lat wat lager te leggen om te groeien. 
De Bilt wil het gebruik van woorden als ‘aan-
vallen’ en ‘strijd’ in de SP-uitgaven vermin-
deren, met als doel om de toegankelijkheid 
van de partij te vergroten. Uit Rotterdam 
komt de wens om ‘slimmer en effectiever’ 
te gaan opereren. Al met al vormen groei 
en versteviging de grootste gemene deler 
in de wensen van de afdeling. De noodzaak 
is helder, het optimisme groot. Daarvan 
getuigt ook amendement 163, dat ruim 40 
afdelingen hebben ingediend en dat een 
verdubbeling behelst van het budget van 
ROOD, Jong in de SP. Om te laten blijken dat 
het de jongelui menens is, heeft menig jong 
congresganger het getal 163 op het gezicht 
gekliederd. Mooi? Nou nee. Doeltreffend? 
Jazeker, want het amendement wordt onder 
daverend applaus overgenomen. 

Vredesdag
Nog zo’n bijzonder aangenomen voorstel: 
de jaarlijkse vredesdag. Leden en afdelingen 
willen het werk van de onlangs overleden 
Karel Koster van het Wetenschappelijk 
Bureau voorzetten: zijn inzet voor het be-
vorderen van internationale samenwerking 

DOOR EN DOOR INTEGER
Emile Roemer reikt een Gouden Tomaat uit aan 
Willem van Meurs, die in 1977 de afdeling Boxtel 
oprichtte, er wethouder was en nu nog steeds 
druk bezig is met het helpen oprichten van afde-
lingen, zoals in Oirschot en Best. Volgens Roemer 
is Van Meurs bescheiden en door en door integer. 
Van Meurs bedankt enkele kameraden van het 
eerste uur, en kan het niet laten te vermelden dat 
hij het weliswaar van scheidend voorzitter Jan 
nooit politiek kon winnen, maar dat hij Jan op de 
tafeltennistafel bij districtsvergaderingen in Oss 
wél de baas was. Willem van Meurs krijgt een 
staande ovatie van de congresgangers.Zanger Jan Rot brengt een prachtige Nederlandstalige versie van John Lennons Imagine ten gehore.

NIEUWE PARTIJBESTUURSLEDEN
De volgende mensen zijn tijdens het XII congres 
gekozen of herkozen in het partijbestuur.

Ron Meyer (voorzitter)
Hans van Heijningen (algemeen secretaris)
Rosita van Gijlswijk
Maarten Hijink
Bart van Kent
Renske Leijten
Vincent Mulder
Ronald van Raak
Tjitske Siderius
Pim Siegers
Lieke Smits
Arjan Vliegenthart
Patrick Zoomermeijer

Daarnaast maken van het partijbestuur de op de 
regioconferenties gekozen regiovertegenwoor-
digers deel uit van het partijbestuur, evenals de 
SP-fractievoorzitters van de Tweede Kamer, de 
Eerste Kamer en het Europees Parlement.
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Ami Gest, afdeling Landsmeer
‘Het is grandioos en fantastisch dat 
amendement 163 is aangenomen. Het 
is heel gemakkelijk om te zeggen dat 
de jeugd de toekomst heeft, maar de 
partij heeft vandaag laten zien dat ze dat 
serieus neemt. De verdubbeling van het 
budget voor ROOD vind ik een gigantische 
overwinning.’ Grijnzend: ‘En zeg nou zelf: 
Er is genoeg voor iedereen.’

en vrede, en het vergroten van kennis van 
vredesvraagstukken. Daarom zal er jaarlijks 
een vredesdag worden georganiseerd, samen 
met afdelingen en externe organisaties. 

Uiteindelijk worden van de 237 wijzigings-
voorstellen er 76 door de congrescommissie 
overgenomen, worden er 9 wijzigingsvoor-
stellen ingetrokken en is er gestemd over 
152 voorstellen. Daarvan worden er nog 
twee aangenomen tegen het advies van de 
congrescommissie in; een voorstel om duur-
zame ontwikkeling een prominentere plaats 
te geven in de resolutie en een voorstel om 
een aantal punten samen te voegen in een 
nieuw hoofdstuk ‘Creatief en vastberaden 
strijden en winnen’.

Van de 19 moties is er één ingetrokken; van 
de 18 in stemming gekomen moties zijn er 
zeven aangenomen. De aangenomen moties 
betreffen onder meer de oorlog in Syrië en 
Irak, de vluchtelingen, ruime aandacht voor 
duurzaamheid en een oproep aan de rege-
ring om de bezuinigingen op de huishoude-
lijke verzorging te stoppen.

De nieuwe voorzitter
En dan toch die voorzitters-verkiezing. Bij 
het voorlezen van de uitslag kan de profes-
sionele glimlach (de hordes fotografen en 
cameralieden staan bijna op hun tenen) van 
zowel Sharon Gesthuizen als Ron Meyer hun 
gespannen verwachting, kloppend hart en 
samengeknepen handen niet helemaal ver-
hullen. Het is al vaak gezegd: twee topkandi-
daten, allebei door en door SP’ers. Maar wel 
twee SP’ers die in hun campagne van de af-
gelopen maanden een heel eigen geluid heb-

ben ontwikkeld: er viel echt iets te kiezen. En 
dan spreekt voorzitter van het stembureau 
Remine Alberts het verlossende woord. Het 
is Ron Meyer. Met iets minder dan 59 pro-
cent van de stemmen heeft het congres Ron 
tot voorzitter van de SP gekozen. In de chaos 
bij de eerste rij voor het podium feliciteert 
Sharon hem hartelijk. Ron Meyer worstelt 
zich langs duwende en trekkende fotografen 
om ook felicitaties van onder anderen Jan 
Marijnissen en Emile Roemer te ontvangen, 
en gaat het podium op. 

‘Schouder aan schouder’
‘Gekozen worden tot voorzitter in een fa-
briek vol socialisten, is een ongelooflijke eer. 
Die verplicht tot bescheidenheid, enorme 
inspanning en dienstbaarheid. Daar ga ik 
mij samen met jullie de komende tijd aan 

Leo de Kleijn, fractievoorzitter in Rotterdam en 
kandidaat-partijbestuurslid
‘Ik ben net niet in het partijbestuur gekozen. Dat 
is jammer. Ik denk dat ik meer kans gehad had 
als we niet hadden gewerkt met het systeem 
van tegenkandidaten. Nu was een stem voor mij 
meteen een stem tegen Maarten Hijink. Maar op 
de inhoud: ik ben erg blij dat de motie Vluch-
telingen Welkom is aangenomen. Dat betekent 
onder andere dat we een offensief starten tegen 
de rechtse hetze tegen vluchtelingen. Ook ben 
ik tevreden met de steun van het congres aan 
de motie Bed, Bad, Brood en Begeleiding. De 
inzet van de SP is daardoor dat uitgeprocedeerde 
asielzoekers zonder voorwaarden toegang hebben 
tot de BBB-regeling en nooit op straat hoeven te 
slapen.’

houden’, stelt Ron Meyer in zijn toespraak. 
Over de strijd met Sharon Gesthuizen: ‘Par-
tijgenoten, een deel van jullie zou het anders 
gezien willen hebben. Er waren scherpe dis-
cussies, soms vlijmscherp, soms zelfs af en 
toe té scherp. Laten we één ding afspreken: 
als we straks de poorten van deze fabriek 
verlaten, dan doen we dat schouder aan 
schouder. Want als één ding duidelijk is, dan 
is het dat aan het einde van de dag we veel 
meer gemeen hebben dan dat we van elkaar 
verschillen.’ Hij legt uit dat een oersterke 
SP keihard nodig is: ‘Het ís niet normaal dat 
een miljoen mensen amper hun zorgpremie 
kunnen betalen, het ís niet normaal dat 
mensen die wachten op een betaalbaar huis 
worden opgehitst tegen mensen die vluch-
ten van hun thuis.’ De zaal applaudisseert en 
antwoordt: ‘Actie, actie, actie!’
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Kim de Witte, voorzitter van de Belgi-
sche PVDA in de provincie Limburg
‘Inspirerend om te zien hoe de Neder-
landse SP de kracht van de lokale afde-
lingen laat doorwerken in de landelijke 
partij. Er worden hier principiële keuzes 
gemaakt om een consequent linkse 
vooruitgang te boeken. Dat vind ik heel 
knap. Het is de weg die we moeten 
volgen in heel Europa om links van 
onderop op te bouwen.’

Luisteren
Later, na afloop van het congres, toont  
Sharon Gesthuizen zich een goed verliezer – 
of moet je met ruim 41 procent van de stem-
men zeggen: tweede winnaar – en feliciteert 
Ron Meyer nogmaals: ‘Ik gun Ron van harte 
zijn overwinning. Ik heb er dan ook alle ver-
trouwen in dat hij de daad bij het woord zal 
voegen. Door de voorzittersstrijd hebben we 
meer dan ooit een open discussie gevoerd 
over waar we naartoe willen. Ik ga er ook 
van uit dat het nieuwe partijbestuur, inclu-
sief Ron, hun oor te luisteren leggen bij de 
boodschap van de mensen achter die 41 pro-
cent. Nu gaan we samen verder; door elkaar 
serieus te nemen smeden we de eenheid die 
de SP nodig heeft om de wereld te verande-
ren.’ Sharon Gesthuizen zal blij zijn met het 
antwoord van Ron Meyer op de vraag wat 
hij als voorzitter als allereerste gaat doen: 
‘Luisteren. Mensen zullen nog denken: wat 
is die Meyer stil. Ik ben afgelopen maanden 
in honderd afdelingen geweest. Ik zie veel 
kracht in de afdelingen. En kritiek hoort bij 
die kracht. Mijn voorzitterschap begint nu 
vooral met luisteren.’

‘Moed is verzet tegen angst’
De afsluiting van het congres is aan politiek 
leider Emile Roemer. Roemer ziet dat er in 
de wereld weinig reden voor optimisme lijkt 
te zijn: ‘Er komt géén eind aan het conflict 
in Syrië door er alleen maar meer bommen 
op te gooien. Al vijftien jaar lang blijkt dat 
de agressieve interventiepolitiek alleen 
maar contraproductief heeft gewerkt. Het 
heeft juist de deur opengezet voor extre-
misme en terreur.’ Over de gevolgen van die 
terreur zegt Roemer: ‘Wij moeten voortdu-
rend dijken van moed opwerpen tegen de 
stormvloeden van de angst. Dat zei Martin 
Luther King, een van mijn grootste inspi-
ratiebronnen. Moed is meer dan je eigen 
angsten weerstaan, moed gaat over verzet 
tegen angst.’

Voor de leden met voorstellen om meer 
afstand te nemen van de PVV, heeft Roemer 
een boodschap: ‘Natúúrlijk gaan wij niet 
samenwerken met extreemrechtse en discri-
minerende partijen als de PVV!’

Bananenschil
De SP kán samenwerken, merken andere 
partijen volgens Roemer. ‘We tonen ons 
een betrouwbare partner. Maar we maken 
wel het verschil. Lokaal armoede aanpak-
ken, extra betaalbare huurwoningen, 
jeugdwerkloosheid lokaal bestrijden, de 
thuiszorg is met een SP-bestuurder beter 
af – lokaal bewijzen we dat het anders kan. 
Over minder dan anderhalf jaar hebben we 

de volgende verkiezingen voor de Tweede 
Kamer; misschien wel eerder, als het kabinet 
een bananenschil treft die ik er graag neer-
leg. Vandaag hebben jullie laten zien dat wij 
klaar zijn voor die volgende wedstrijd. Wij 

gaan groeien, wij gaan strijden en wij gaan 
winnen!’ •
tekst Jola van Dijk, Rob Janssen en  
Diederik Olders • foto’s Bas de Meijer

Boven: Met het nieuw gekozen bestuur op het podium de nieuwe voorzitter Ron Meyer.
Onder: De hal van DeFabrique vol met congresgangers.






